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افزایش نرخ زنجیره فولاد 
مصرف کننده را متضرر می کند

یک��ی از موان��ع اساس��ی در زنجی��ره ف��ولاد، چال��ش 
قیمت گذاری بین 2 قس��مت زنجیره فولاد، یعنی معدن و 
تولیدکنندگان فولاد اس��ت؛ چالشی که با توجه بیشتر به 
منافع کش��ور و نه تمرکز بر افزایش منافع بنگاه، قابل حل 
است.انجمن تولیدکنندگان فولاد اعتقاد دارد ریشه اصلی 
نارضایتی برخی از شرکت های معدنی از قیمت های فعلی، 
غیرواقعی بودن نرخ شمش به دلیل اعمال سیاست های ... 4

 بازار فروش
 سنگ آهن کوچک شده است

رئیس انجمن س��نگ آهن ایران درباره آخرین وضعیت 
تولید معادن س��نگ آهن در کش��ور گف��ت: تولید معادن 
سنگ آهن کشور با کاهش همراه شده که بخشی از آن به 
دلیل شیوع ویروس کرونا بوده که عمده آنها معادن بخش 
خصوصی و معادن کوچک مقیاس بوده اند. همچنین دلیل 
دیگری که برای کاهش تولید معادن س��نگ آهن کش��ور 

4می توان به آن اشاره کرد، قوانین وضع شده...
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صنعت سیمان ضررده شد
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 عقب ماندگی 
در اکتشاف

مهر بطلان مجلس بر 
قیمت گذاری دستوری فولاد

 روزهای خوب 
در انتظار آلومینیوم 

امس��ال با افتتاح بزرگ تری��ن کارخانه تولید 
آلومینیوم اولیه در کش��ور، زمینه برای توسعه 
صنعت آلومینیوم کشور و همچنین اشتغال زایی 
برای یک هزار نفر به طور مس��تقیم فراهم شد. 
شرکت مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب در نظر 
دارد تا با فعال س��ازی فازهای دوم و سوم خود 
در آین��ده نزدیک، علاوه بر اینکه ظرفیت تولید 
شمش آلومینیومی کشور را افزایش دهد، اسلب 
و بیلت آلومینیومی را نیز به سبد محصولات...

در سال جهش تولید که باید همه حمایت ها 
از تولی��د داخلی به ویژه از س��وی قوه اجرایی 
کشور یعنی دولت انجام می شد، ولی متاسفانه 
نه تنها حمایتی از تولید نش��ده، بلکه تفنگ ها 
به س��مت تولید داخلی نش��انه رفت��ه و برخی 
دس��تگاه های دولتی از هی��چ ضربه ای به تولید 
ملی کش��ور دریغ نمی کنند. ابراهیم غلامزاده، 
تولیدکنن��ده س��یمان با اش��اره ب��ه اینکه نرخ 
گذاری ه��ای دس��توری نف��س تولیدکنندگان 

سیمان را گرفته است...

 پنجره واحد
 کلید شفافیت معادن

مصطفی طاهری  
  نماینده مردم زنجان و طارم
 در مجلس شورای اسلامی

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ط��ی ماه های گذش��ته بازار ف��ولاد با تنش و 
التهاب های قابل توجهی روبه رو بوده است. فشار 
ناشی از این التهابات به مصرف کننده نهایی وارد 
می شود و رفع آن ضروری به نظر می رسد. برای 
بازگش��ت ثبات به بازار ف��ولاد، دو راه حل وجود 
دارد؛ نخس��ت آنکه معاملات کل زنجیره فولاد 
به طور کلی از بورس خارج و در ادامه هزینه های 
تولید، قیمت تمام ش��ده، س��ود و زیان هر حلقه 
از این زنجیره به طور جداگانه محاس��به شود و 
منافع م��ردم به عنوان مصرف کنن��ده نهایی نیز 

مورد توجه قرار گیرد.
 درنهایت ه��م قیمت محصولات در هر حلقه 
از این زنجیره مش��خص ش��ود. در همین حال، 
خرید و ف��روش با قیمت بالات��ر از نرخ مصوب 
نیز به عنوان جرم شناخته شود و از آن ممانعت 

به عمل آید. 
راه ح��ل دیگر این اس��ت ک��ه کل محصولات 
در حلقه های گوناگ��ون زنجیره فولاد در بورس 
عرضه شود. بر همین اساس نیز مقرر شده طرح 
عرضه ۱۰۰ درصدی محص��ولات زنجیره فولاد 

در بورس کالا مطرح و بررسی شود. 
درحال حاض��ر، بخ��ش محدودی از ش��مش 
ف��ولاد و محصولات نهایی این صنعت در رینگ 

معاملات بورس کالا عرضه می شود. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت
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ادامهازصفحهاول
از آنجاکه تقاضا بر عرضه پیشی می گیرد، همین 
عرضه مح��دود زمین��ه رقابت و رش��د قابل توجه 
قیمت ها را در معاملات بورس کالا فراهم می کند. 
مابقی محصولات نیز در حاش��یه بازار حتی با نرخ 
بالاتر از قیمت کشف شده در بورس کالا به فروش 
می رس��د. در چنین ش��رایطی، نرخ نهایی فولاد و 
محصولات وابس��ته به آن حتی ب��ا نرخ های بالاتر 
از قیمت ه��ای بین المللی در بازار داخلی به فروش 
می رس��د. با توجه به ظرفیت قابل توجه کش��ور در 
تولید ف��ولاد و همچنین ظرفیت های موجود برای 
تولی��د این فلز، فروش فولاد بالات��ر از نرخ جهانی 
در ب��ازار داخل��ی معنی ندارد. بنابرای��ن برای رفع 
این مش��کل پیش��نهاد دادی��م کل محصولات در 
ب��ورس کالا عرضه ش��ود. در همین حال، چنانچه 
تولیدکننده ای محص��ولات خود را خارج از بورس 

به فروش رساند، جرم انگاشته شود. 
توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
س��ابقه قیمت گذاری دس��توری فولاد در گذشته 
وجود داش��ته اس��ت. یعنی محدوده قیمتی برای 
ف��روش ش��مش در ب��ورس کالا تعیی��ن ش��د و 
تولیدکنن��دگان فقط ملزم به فروش محصول خود 
در ای��ن بازه قیمتی بودند. هرچند این اقدام نتایج 
مثبتی را به دنبال نداش��ت؛ چراکه اختلاف قیمت 
فروش فولاد در بورس کالا و حاشیه بازار به شدت 
افزایش یافت. درنتیجه فاصله قیمتی قابل توجهی 
میان نرخ فروش شمش در بورس و بازار آزاد ایجاد 
شد و دیگر امکان کنترل آن وجود نداشت. بنابراین 
باید اقرار کرد سیاست کنترل دستوری قیمت ها به 
نتیجه مثبتی نمی رس��د. در چنین شرایطی، تنها 
راه متضرر نش��دن تولیدکننده و مصرف کننده این 
است که عرضه فولاد افزایش یابد. بدین معنی که 
در س��ایه رش��د عرضه، رقابت کمتری برای خرید 
ش��کل بگیرد و همین موضوع زمینه افت قیمت ها 

را فراهم کند. 
البته طی ماه های گذشته بر عرضه هرچه بیشتر 
فولاد در بورس کالا تاکید ش��ده اما فولادسازان ما 
تاکنون اقدام ب��ه عرضه محصولات خود در بورس 
کالا )براس��اس سهمیه مشخص ش��ده( نکرده اند. 
بنابرای��ن پیش��نهاد دادی��م با توجه به م��ازاد ۵۰ 
درصدی تولید فولاد کش��ور )در مقایس��ه با تقاضا 
برای مصرف این فلز(، فولادس��ازان موظف باشند 
ابت��دا محصولات خود را در ب��ورس عرضه کنند و 
چنانچ��ه خریداری نداش��تند، مجوز ص��ادرات را 
دریافت کنند. امید می رود در سایه اجرای سیاست 

یادشده، ثبات و آرامش به بازار فولاد باز گردد. 
در چنین ش��رایطی از یک سو با معضلات ناشی 
از نرخ گ��ذاری دس��توری روبه رو نمی ش��ویم و از 
س��وی دیگر، انتظار داریم با رش��د عرضه، آرامش 
 و ثب��ات به این بازار بازگردد و زمینه افت قیمت ها 

فراهم شود. 
بنابراین به ش��خصه با تعیین سقف قیمتی برای 
ف��ولاد و هر ن��وع دس��تکاری در قیمت ها مخالف 
هستم و معتقدم با رشد عرضه، تمامی مشکلات و 

کمبودها در این زنجیره برطرف خواهد شد.

توسعه ۲.۵ میلیارد تنی 
اکتشافات معدنی در کرمان

رئی��س س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان 
کرمان گف��ت: با انجام اکتش��افات در قال��ب پهنه های 
معدنی و اکتش��افات تکمیلی واحدهای معدنی، افزایش 
۲.۵میلیارد تنی ذخایر قطعی در حوزه مس و سنگ آهن 
در اس��تان محقق شده و ذخایر ما را از ۵.۸ میلیارد تن به 
هش��ت میلیارد تن افزایش داده اس��ت.به گزارش شاتا، 
مهدی حس��ینی نژاد افزود: اس��تان کرمان در سال های 
گذش��ته برنامه توس��عه اکتش��افات معدنی را در قالب 
پهنه ها به عنوان اقدامی مطلوب آغاز کرد و در این زمینه 
۲۵ پهنه را تعریف کردیم که ۲۸ هزار کیلومتر از مساحت 
استان را شامل می شد. وی ادامه داد: دولت تدبیر و امید با 
توجه ویژه به رفع چالش های حوزه صنایع و معادن زمینه 
کاهش وابس��تگی ب��ه خارج از کش��ور و جایگزینی مواد 
معدنی از جمله زغال سنگ به جای نفت را فراهم می کند 
ک��ه این امر با تکمیل زنجیره ارزش افزوده و جهش تولید 
می تواند به توس��عه یافتگی کشور و استان پهناور کرمان 
ختم شود. وی با بیان اینکه معادن اسفندقه و زغال سنگ 
با وجود برنامه ری��زی هنوز صنایع فرآوری ندارند عنوان 
ک��رد: یک��ی از محوره��ا و برنامه ریزی دولت در س��ال 
جهش تولید توس��عه صنایع فرآوری در کرمان به عنوان 
بهش��ت معادن ایران است و در این زمینه توسعه معادن 

زغال سنگ کرمان نیز پیگیری می شود.

عض��و هیأت علم��ی گروه زمین شناس��ی دانش��کده علوم 
دانش��گاه فردوس��ی مش��هد گفت: هدف از راه اندازی رشته 
گوهرشناس��ی کارب��ردی و کانی ه��ای صنعت��ی، راه اندازی 
کارگاه های تجربی نیست، بلکه مباحث تخصصی تری در این 
حوزه از جمله فرآوری در مقیاس علمی، بهسازی و اکتشاف 

گوهرسنگ ها است. 
به گ��زارش می متالز، ناصر حافظی مق��دس درباره معرفی 
رش��ته گوهرشناس��ی کاربردی و کانی ه��ای صنعتی، اظهار 
کرد: رش��ته گوهرشناسی کاربردی و کانی های صنعتی برای 
نخستین بار در ایران از سوی  دانشگاه فردوسی مشهد ایجاد 
ش��ده است. این رش��ته در واقع گرایش بین رشته ای بوده و 
از س��وی اس��تادان رشته زمین شناس��ی، مهندسی و معدن 

تدریس می شود.  
وی اف��زود: ب��ا توج��ه به ظرفی��ت موجود در کل کش��ور 
به ویژه ش��هر مش��هد که به تازگی از سوی س��ازمان جهانی 
یونس��کو ش��هر جهانی گوهرس��نگ ها اعلام ش��ده اس��ت، 
دانش��گاه فردوس��ی س��ال ها اس��ت که ب��ه دنبال تاس��یس 

 و راه ان��دازی ای��ن رش��ته اش��تغالزا و ب��ا ارزش اف��زوده بالا 
است.  حافظی مقدس اظهار کرد: هدف از تاسیس این رشته، 
راه ان��دازی کارگاه های تجربی نیس��ت؛ اگرچه دانش��جویان 
در ای��ن زمینه آموزش می بینند ام��ا مباحث تخصصی تر در 
اکتش��اف گوهر س��نگ ها از جمله فرآوری در مقیاس علمی، 
بهسازی و اکتشاف گوهرسنگ ها در این رشته مد نظر است، 
ت��ا بدین روش فارغ التحصی��لان با توانمن��دی کافی بتوانند 
در این زمینه ش��غلی را راه اندازی کرده ی��ا به معدن داران و 

مجموعه های خصوصی که در س��طح شهر فعالیت می کنند 
کمک کنند. 

عض��و هیأت علم��ی گروه زمین  شناس��ی دانش��کده علوم 
دانش��گاه فردوسی مشهد، خاطر نش��ان کرد: همچنین از این 
طریق می توانی��م به صورت علمی تر و با شناس��نامه علمی، 
گوهرس��نگ ها را عرضه کنیم زیرا گوهرس��نگ ها معمولا به 
صورت خام یا فرآوری ش��ده و به مصنوعات تبدیل شده و از 

کشور خارج می شود. 
این س��نگ ها به دلیل نداش��تن شناس��نامه علمی، با نرخ 
پایین خارج می ش��ود و در سایر کشورها برای آنها شناسنامه 

ایجاد می کنند و با نرخ بالاتری عرضه می شوند.
حافظی مقدس با اش��اره به اینکه »این رش��ته به اکتشاف 
سیستماتیک گوهرسنگ ها در معادن و فرآوری این سنگ ها 
کمک ش��ایانی می کند«، عنوان کرد: از آنجایی که در استان 
خراس��ان، سیستان و بلوچس��تان، یزد و همچنین مجموعه  
کشورهای اطراف متصل به خراسان مانند افغانستان، معادن 
بزرگ و ارزش��مند گوهرس��نگ وجود دارند که شهرت های 

جهان��ی دارن��د، بنابراین ب��ازار بزرگی در ش��رق ایران وجود 
دارد که اگر این بازار توس��عه پیدا کند هم اشتغالزایی ایجاد 
 ک��رده و هم می تواند ب��ه معرفی و اس��تفاده بهینه از معادن 

کمک کند. 
استاد گروه آموزشی زمین شناسی دانشکده علوم دانشگاه 
فردوسی، تصریح کرد: این رشته جدید در مقطع کارشناسی 
ارش��د ارائه ش��ده و دانش��جویان فارغ التحصیل کارشناسی 
از رش��ته های مختلفی مانند زمین شناس��ی، مع��دن و مواد 

می توانند به این رشته ورود پیدا کنند. 
مجوز فعالیت این رش��ته صادر ش��ده و این رشته از سال 
۱۴۰۰ کار خ��ود را ش��روع ک��رده و دانش��جو می پذیرد. از 
آنجایی که دانش��گاه فردوسی دانش��گاه مادری است و مجوز 
تصویب س��رفصل را دارد دانش��گاه س��رفصل این رش��ته را 
تدوین کرده و به تصویب وزارت علوم رس��انده اس��ت. مجوز 
و س��رفصل های این رش��ته درس��ایت وزارت عل��وم موجود 
 اس��ت و دروس امتحان��ی برای پذیرش در این رش��ته اعلام 

خواهد شد.

عضو هیات مدیره س��ازمان نظام مهندس��ی معدن استان 
ته��ران درب��اره تاثی��رات ناش��ی از افزایش ن��رخ ارز بر روند 
فعالیت ه��ای معدن��ی گف��ت: افزای��ش ن��رخ ارز در فرآیند 
معدنکاری از اکتش��اف تا فرآوری تاثیرات بسیار منفی دارد و 
در نهایت س��بب شده تا ادامه فعالیت در برخی از حلقه های 
زنجی��ره معدن همچ��ون اکتش��اف و اس��تخراج را از صرفه 

اقتصادی دور کند.
وحید صائب فر در گفت وگو با ایراسین افزود: نوسانات نرخ 
ارز بر اکتش��افات معدنی تاثیر بس��یاری دارد. زیرا بخشی از 
لوازم و وس��ایل مورد نیاز در بخش اجرایی اکتشافات باید از 
خارج کش��ور تامین  ش��ود که عمده این تجهیزات مربوط به 
انواع حفاری ها و لوزام مصرفی آن است که وارداتی است، در 
نتیج��ه وقتی که نرخ ارز افزای��ش پیدا می کند روی نرخ این 

لوازم نیز شدیدا تاثیر منفی دارد.
به گفته وی، تهیه تجهیزات ارز بر بوده و بسیار گران تمام 
می شود و در نهایت هزینه اکتشاف و حفاری های اکتشافی را 

بس��یار بالا خواهد برد. همچنین در گذشته که نرخ ارز ثابت 
بود حفاران اکتشافی می توانستند به صورت نقد و نسیه خرید 
کنند و لوازم مورد نیاز خود را تامین کنند. اما اکنون به دلیل 
ع��دم ثباتی که در قیمت ها وجود دارد، فروش��نده قطعات یا 
وارد کننده تجهیزات نمی توانند به صورت نسیه معامله کنند 
از ای��ن رو حفارها در بس��یار از موارد خرید نق��دی برای آنها 

سخت است و این مسئله مشکل ساز شده است.
صائ��ب فر ادامه داد: درحال حاضر یکی دیگر از مش��کلاتی 
ک��ه ن��رخ ارز به وجود م��ی آورد درباره آنالیزهای اکتش��افی 
اس��ت. چراکه بس��یاری از دعواها و اختلاف ها به دلیل عدم 
درس��تی آنالیزها بوده اس��ت. زیرا بیش��تر معرف ها از خارج 
کش��ور وارد می ش��وند. همچنین به دلیل تحریم ها تهیه این 
معرف ها س��خت بوده و در نهایت بهای تمام ش��ده بالایی را 

برای خریدار دارد.
عضو هیات مدیره س��ازمان نظام مهندس��ی معدن اس��تان 
تهران ادامه داد: یکی از مواردی که بنده شنیده ام و امیدوارم 

که درست نباشد این است که برخی از آزمایشگاه ها به ناچار 
مجبورند معرف های نه چندان مرغوب را به دلیل ارزان بودن 
اس��تفاده کنند؛ در نتیجه اگر این اتفاق بیفتد دیگر نمی توان 
به نتیجه آنالیزها به ص��ورت ۱۰۰درصدی اعتماد کرد. یکی 
دیگر از اقدامات انجام ش��ده برای رفع این مش��کل، تاسیس 
شعبه در خارج از کشور به وسیله آزمایشگاه های ایرانی است 
ک��ه از طریق آن بتوانند لوازم مصرف��ی خود را از طریق آنها 

تامی��ن و به ای��ران وارد کنند. وی درباره اثرات ناش��ی از بالا 
رفتن نرخ ارز در بخش استخراج نیز گفت: عمده ماشین آلات 
استخراجی از خارج کشور تامین می شوند؛ البته بخش بسیار 
اندکی از این ماش��ین آلات از سوی شرکت های داخلی مانند 
هپکو تولید می شد که اکنون با توجه به مشکلات پیش آمده 
برای این ش��رکت نمی توان روی تولیدات آنها حساب کرد و 
ما نیازمند واردات این ماشین آلات هستیم که عمده آنها نیز 
قیمت های بالایی دارند و تامین قطعات و... هزینه ها را بسیار 
بالا می برد. در نتیجه هزینه اس��تخراج را به صورت تصاعدی 
 بالا ب��رده و در نهایت ای��ن بخش را نی��ز از صرفه اقتصادی 

دور می کند.
ب��ه گفته وی، ف��رآوری مواد معدنی نیز بخش��ی در داخل 
کش��ور انجام می شود، اما قس��مت عمده آن وابسته به مواد 
اولیه ای اس��ت که از خارج کشور تامین می گردد. در مجموع 
می بینی��م که ن��رخ ارز تاثیر منف��ی در کل فرآیند معدن از 

اکتشاف تا فرآوری دارد و کار را از صرفه می اندازد.

ایجاد رشته گوهرشناسی کاربردی و کانی های صنعتی 

عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسی معدن تهران: 

فرآیند معدنکاری از صرفه اقتصادی دور شده است

گروهمعدن

در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی به ریاست 
محمدباقر قالیباف ادامه بررسی گزارش بازار فولاد 

توسط کمیسیون صنایع و معادن ارائه شد.
ص�ادرات باید ب�ه انته�ای بازارفولاد  �

منتقل شود
ب��ه گ��زارش خان��ه ملت ، 
سیدجواد حسینی کیا، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن 
مجل��س ب��ا بی��ان اینک��ه 
خام فروش��ی به ضرر کشور 
است، گفت: صادرات باید به 

انتهای زنجیره فولاد منتقل شود.
وی اف��زود: با بی��ان اینک��ه درحال حاضر حدود 
۳۰میلی��ون ت��ن تولید فولاد در کش��ور وجود دارد 
مص��رف واقع��ی آن را نزدی��ک ب��ه ۱۲میلیون تن 

برشمرد.
نماینده مردم س��نقر در مجلس اف��زود: با توجه 
ب��ه این می��زان از تولید و مصرف در کش��ور گرانی 
در موضوع فولاد توجیه ندارد و به سیاس��ت گذاری 

ناقص در زنجیره فولاد برمی گردد.
وی حمایت بخش��ی در عرضه فولاد را علت دیگر 
نابسامانی در بازار فولاد برشمرد و گفت: عدم توزیع 
مناسب که متناسب سود در زنجیره فولاد نیست نیز 
یکی دیگر از علل نابس��امانی در این بازار است، برای 
مثال توزیع سنگ آهن و سود آن بسیار پایین است. 
عضو کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس عوارض 
گمرک��ی صفر برای صادرات ف��ولاد را یکی دیگر از 
علل نابس��امانی در بازار فولاد دانست و تصریح کرد: 
صفر بودن عوارض گمرک��ی باید در انتهای زنجیره 

فولاد قرار گیرد نه در ابتدا و خام فروشی محصول. 
حس��ینی کیا عرض��ه ناکافی ف��ولاد در بورس را 
مش��کل بعدی عنوان کرد و اف��زود: بدترین حالت 
در ب��ازار بورس به وجود آمدن ن��رخ دوگانه در یک 

بازار است.
 زمان��ی ک��ه ارز از ۱۵ ه��زار توم��ان ب��ه ۳۰هزار 
توم��ان افزای��ش یافت��ه و هیچ افزای��ش قیمتی در 
حوزه های دیگر نداش��تیم، سود روزانه این محصول 
۱۲۰۰میلیارد تومان ش��ده که این رقم مستقیما از 

جیب مردم پرداخت شده است. 
این نماینده م��ردم در مجلس یازدهم اختصاص 
سهمیه کاغذی برای برخی از واحدهای تولیدی که 
فقط یک مجوز دارند و یک بازار آزاد سیاه در حاشیه 
بازار راه  انداخته اند یکی دیگر از مشکلات این حوزه 
است. وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز ریگلاتوری 

مناسبی در بازار فولاد ندارد.
 وی تأکی��د ک��رد: وزارت صنعت، معدن و تجارت 
همچنی��ن نظارت مناس��بی بر بازار و س��امانه های 
خرید و ف��روش فولاد ندارد، همچنی��ن نظارتی بر 
معاملات خارج از بورس صورت نمی گیرد، افزون بر 
این نظارتی بر مصوبات س��تاد تنظیم بازار هم وجود 
ن��دارد. عضو کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس 

یادآور شد: برای حل مش��کلات حوزه فولاد انتقال 
توزیع س��ود فولاد از ابتدای زنجیره به طول زنجیره 
فولاد اس��ت. اگر این اتفاق نیفتد قطعا خام فروشی 
ادامه خواهد داشت. حسینی کیا اظهار کرد: عرضه 
مناسب فولاد فقط با ایجاد یک ریگلاتوری مناسب 
از جان��ب وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت محقق 
می ش��ود که مس��ئله باید در کنار نظارت بر میزان 
تولید تا رس��یدن محصول به  دست مشتری واقعی 

باشد. 
نماینده مردم س��نقر در مجلس شورای اسلامی 
حذف مجوزهای کاغ��ذی یکی دیگر از راهکارهای 
این حوزه برش��مرد و افزود: صادرات باید در انتهای 
زنجیره فولاد ص��ورت گیرد که اگر این اتفاق بیفتد 
ارزش افزوده بیش��تری برای کشور به همراه خواهد 
داش��ت که برای این مس��ئله باید برنامه متناس��ب 
داشت و کار کارشناسی انجام داد چرا که این مسئله 
علاوه بر ایجاد فضای رقابتی منجر به ایجاد اشتغال 
نیز می شود. وی جدی گرفتن سامانه تجارت و انبار 
را موضوع مهم دیگری دانس��ت که باید به آن توجه 
ک��رد و تصریح ک��رد: اگر بخواهی��م در عرصه فولاد 
 قدم��ی برداریم چاره ای نداریم جز اینکه این امور را 

پیاده سازی کنیم.
مافی�ای پیچیده ف�ولاد ش�کل گرفته  �

است
علیرضا س��لیمی، نماینده 
محلات و دلیجان در مجلس 
گفت: ورق فولاد را از بورس 
می خرن��د و به خودروس��از 
یک و نیم برابر می فروشند، 
ه��م در نرخ و ه��م در نحوه 
توزی��ع مافیا وجود دارد. وی گف��ت: در حوزه فولاد 
گرانفروش��ی عجیبی صورت می گیرد، قرار است تا 
پایان سال ۹۹، ۳۰ میلیون تن سیمان تولید داشته 
باش��یم و مصرف داخلی هم حدود ۱۲ تا ۱۴ میلیون 

تن است و ما مازاد تولید داریم.

 نماین��ده مح��لات و دلیج��ان در مجلس ش��ورای 
اس��لامی با اش��اره به تولی��د آهن اس��فنجی ادامه 
داد: م��ا بزرگتری��ن تولیدکنن��ده آهن اس��فنجی 
هس��تیم، مص��رف داخلی کم اس��ت و ح��دود ۱۶ 
میلی��ون تن صادرات داری��م و دراین مورد هم مازاد 
تولید وجود دارد اما گران فروش��ی انجام می ش��ود. 
وی ادام��ه داد: بخ��ش کوچکی که در ب��ورس ارائه 
ش��ده در رینگ صادراتی عرضه می ش��ود و بر روی 
ن��رخ تأثیر می گ��ذارد؛ اما ن��رخ داخل��ی را چین و 
امری��کا مش��خص می کنند که این موضوع منش��أ 
گرانفروش��ی ش��ده اس��ت. قیمتی که در داخل به 
 فروش می رس��د حدود ۱۰۰ دلار گران تر به فروش

 می رسد.  چرا باید این فولاد که مازاد هم داریم را به 
مردم خودمان گرانترعرضه کنیم. عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
مافیای پیچیده فولاد ش��کل گرفته اس��ت، مطرح 
کرد: در ۶ ماه اول امس��ال حدود ۲۶ درصد ش��مش 
در بورس عرضه شده است و الباقی کجا رفته است؟ 
ایجاد یک نوع گرانی در این محصول شده است، ورق 
را از بورس می خرند و به خودروس��از یک و نیم برابر 
می فروشند، چرا خودروس��از خود آن را نمی خرد؟ 
 ه��م در ن��رخ و ه��م در نح��وه توزیع مافی��ا وجود

 دارد. 
س��لیمی تأکید کرد: نرم نرخ فولاد نسبت به سیمان 
ح��دود یک به هفت ب��وده اس��ت، در میانگین نرخ 
۱۰سال گذش��ته، امس��ال بالای ۲۰۰ درصد شده 
است، علت آن چیست؟ چه کسی به این گرانفروشی 
 دام��ن می زن��د و س��ود آن در جی��ب چ��ه کس��ی 

می رود.
 این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به عدم 
ش��فافیت در موضوع فولاد تأکید کرد: ۱۶ میلیون 
ت��ن صادر می ش��ود و ۵ میلی��ارد دلار از طریق این 
ص��ادرات ف��ولاد درآمد داریم، آیا این ارز به کش��ور 
بازگش��ته است؟ چگونه به کش��ور بازگشته است و 

چگونه هزینه شده است.

ایجاد انحص�ار در خرید ف�ولاد باعث  �
رانت و فساد می شود

حسینعلی حاجی دلیگانی، 
عضو هیات رئیس��ه مجلس 
گفت: ایجاد انحصار در خرید 
ه��ر محصولی حت��ی فولاد 
باع��ث ایجاد فس��اد و رانت 
می ش��ود. وی با بیان اینکه 
س��نگ آهن بخش��ی از معادن، ثروت عمومی و انفال 
اس��ت، گفت: سنگ آهن در کش��ور ما دچار تعارض 
جدی است زیرا از یک سو به دنبال آزادسازی نرخ و از 
س��وی دیگر به دنبال رانت است. او تصریح کرد: این 
خواس��ت به عموم ضرر ش��هروندان بوده که همگی 
س��همی در انفال و ثروت عمومی دارند، آن هایی که 
اقتصاد بین المللی را به رخ سیاستگذاران می کشند و 
خواستار فروش مواد خود در بازارهای جهانی به نرخ 
بین المللی هستند باید هزینه های مواد اولیه، معدنی، 
نی��روی کار و ان��رژی خ��ود را هم به ص��ورت آزاد و 
بین الملل��ی پرداخت کنند. نماینده مردم ش��اهین 
شهر، میمه و برخوار در مجلس شورای اسلامی بیان 
ک��رد: زمانی که ی��ک واحد تولیدی ف��ولاد گزارش 
می دهد در س��ال چندین هزار میلیارد تومان س��ود 
داشته باید بداند که همه این سودها به دلیل مدیریت 
آن نبوده بلکه حاصل از جیب خارج شدن فقرا است. 
حدود یک ماه پیش یک آهن فروش به من اعلام کرد 
که در ۴ ماه ۲۰ میلیارد تومان سود کرده اما این سود 
را نمی خواهد پس ببینید ش��ما چه کردید. وی ادامه 
داد: ایج��اد انحصار در خرید هر محصولی حتی فولاد 
باعث ایجاد رانت و فس��اد است، باید بورس را مردمی 
کرده و ورود اقش��ار مختلف با حداقل سرمایه را آسان 
کنی��م. حاجی دلیگانی با تاکید بر اینکه تعیین کف و 
س��قف فولاد باعث نایاب ش��دن آن در بازار می شود، 
گفت: نرخ دس��توری برای متعادل سازی نرخ فولاد 
فای��ده ای ندارد و باید س��وخت و ان��رژی به نرخ فوب 
خلیج فارس به آنها داده شود.اوتاکید کرد: دولت باید 

حقوق دولتی خود را از اس��تخراج معادن به نس��بت 
قیمت های معامله شده در بورس اخذ کند، همچنین 
معافیت های مالیاتی حتی ب��ر روی محصول نهایی 
فولاد باید حذف شده و زنجیره تولید حتی انبارداری 
در این روند در یک س��امانه به صورت ش��فاف عرضه 
ش��ود و نباید هی��چ محدودیتی برای هیچ ش��خص 
حقیقی و حقوقی در نظر گرفته ش��ود. نماینده مردم 
ش��اهین ش��هر، میمه و برخوار در مجلس ش��ورای 
اسلامی، تصریح کرد: حداقل تناژ خرید باید به نسبت 
ظرفیت یک وس��یله نقلیه متداول باشد، اگر وزیر به 
موقع آیین نامه اجرایی را نیاورده و گزارشی ارائه نکند 
باید تدبیری اندیش��یده شود تا حقوق وی به صورت 

اتوماتیک قطع شود.
۷۰ درصد فولاد کشور با سود گزاف در  �

بازار حاشیه به فروش می رسد
عض��و  ب��دری،  صدی��ف 
کمیسیون عمران مجلس با 
اش��اره ب��ه ثاب��ت ب��ودن 
هزینه ه��ای تولی��د فولاد، 
گفت: به دلیل عدم نظارت در 
نرخ گ��ذاری، ن��رخ فروش 
فولاد نسبت به سال گذشته ۳ برابر شده و سود آن به 
جی��ب تولیدکنندگان انحصاری فولاد می رود. وی با 
بی��ان اینکه طرح جامعی ب��رای تولید زنجیره ارزش 
افزوده و صادرات فولاد وجود ندارد، گفت: بیشترین 
صادرات در حوزه شمش فولاد است که ارزش افزوده 
پایین��ی دارد. نماینده م��ردم اردبیل، نی��ر، نمین و 
سرعین در مجلس شورای اس��لامی در ادامه با بیان 
اینکه حداکثر نیاز فولاد کش��ور ۱۴ تا ۱۵ میلیون تن 
اس��ت، عنوان کرد: این در حالی است که ۳۰ میلیون 
تن تولید ف��ولاد داریم در حالی که براس��اس آمار با 
کاهش صادرات روب��ه رو بوده ایم لذا در بازار و عرضه 
مشکل مدیریتی مشهود است. وی همچنین با اشاره 
به اخت��لاف نرخ بین بورس و بازار حاش��یه در حوزه 
فولاد، اظهارکرد: ۳۰ درصد فولاد کشور در بورس به 
فروش می رس��د و حدود ۷۰ درصد آن به نرخ گزاف و 
با سود بالا در بازار حاشیه ارائه می شود. بدری با اشاره 
به افزایش نرخ ۳ برابری فولاد نسبت به سال گذشته، 
یادآور ش��د: سال گذش��ته فولاد کیلویی ۴تا ۵ هزار 
تومان بود که این میزان به ۱۵ هزار تومان در امس��ال 
رس��یده است در حالی که دستمزد کارگران و هزینه 
آب و برق و گاز ثابت مانده و س��ود گزاف آن به جیب 
تولیدکنندگان انحصاری می رود. این نماینده مردم 
در مجل��س یازده��م، در ادام��ه با بی��ان اینکه نرخ 
نهاده های تامین فولاد ثابت بوده اما نرخ فروش آن سه 
برابر افزایش داشته اس��ت، عنوان کرد: بازار فولاد به 
ح��ال خ��ود ره��ا ش��ده و هی��چ نظارت��ی در حوزه 
قیمت گذاری وجود ندارد که به علت عدم شفافیت و 
رانت اطلاعاتی در ارائه قیمت ها اس��ت .وی در پایان 
خاطرنشان کرد: تولیدکنندگان فولاد عمدتا در حوزه 
دولتی و شبه دولتی هستند لذا باید سود فروش فولاد 
به دقت حساب شده و به بیت المال بازگردد تا صرف 

یارانه ها، تامین اجتماعی و هزینه نیازمندان شود.

بازار فولاد زیر ذره بین مجلس

سرمقاله

خبر

مهر بطلان مجلس بر 
قیمت گذاری دستوری فولاد
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غلبه »گل گهر« برچالش های شیوع کرونا 
معاون پش��تیبانی مجتمع معدنی و صنعتی گل گهر گفت: 
چالش بیماری کرونا به ویژه در ابتدای امس��ال مانع از انجام 
امور پش��تیبانی و حمل ونقل در ش��رکت معدن��ی و صنعتی 
گل گهر نشد و توانستیم حمل مواد اولیه و محصولات را بدون 

کوچک ترین مشکلی طبق برنامه به انجام برسانیم.
به گ��زارش روابط عمومی گل گهر، محمدجواد فریدونی پور 
اظهارکرد: در چارت سازمانی مجتمع گل گهر، حوزه پشتیبانی 
س��ه مجموعه مدیریت��ی درب��ر دارد که ش��امل حمل ونقل، 

سفارشات و انبارها و همچنین رفاهی می شود.
وی اف��زود: در بخ��ش حمل ونق��ل، ه��ر محصول��ی که در 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر تولید می ش��ود یا اینکه از 
نیازهای تولید اس��ت، باید حمل ش��ود. این یعنی انتقال کل 
خوراک کارخانه های فرآوری و همه محصولات، توسط بخش 
حمل ونقل انجام می شود. این حمل هم در مسیرهای داخل و 
هم خارج ش��رکت صورت می گیرد؛ در فروش محصول نیز به 
همین صورت است. به طوری که محصول برخی از کارخانه ها، 

خوراک واحدهای دیگر در حلقه های بعدی هستند.
مع��اون پش��تیبانی مجتم��ع معدن��ی و صنعت��ی گل گهر 
خاطرنشان کرد: آمارها گویای آن است که در شرکت معدنی 
و صنعتی گل گهر بیش از ۲۵ میلیون تن ماده معدنی جابه جا 
می ش��ود که مدیریت آن توسط بخش پش��تیبانی است. این 

جابه جایی هم به صورت ریلی و هم به صورت جاده ای توسط 
کامیون انجام می ش��ود. فریدونی پور با اش��اره به دیگر وظیفه 
حوزه پش��تیبانی، بیان ک��رد: در بخش سفارش��ات و انبارها 
در ش��رکت گل گهر کالاها و قطعات برای کارخانه ها و س��ایر 
قسمت ها کدبندی ش��ده اند. در این رابطه انبارهای متعددی 
در گل گهر وجود دارند که شامل انبار محصولات و ضایعات و 
مستعملات هستند. وی عنوان کرد: بخش پشتیبانی در حوزه 
رفاهی برای کارکنان ش��رایطی مانند حمل ونقل، رستوران ها، 
مهمان س��را و برنامه های مفرح همچون جشن های مناسبتی 

را فراهم می کند.
حمل ونقل پایدار در گل گهر �

معاون پش��تیبانی مجتم��ع معدنی و صنعت��ی گل گهر در 

خصوص چالش بیماری کرونا و اثر آن بر وضعیت حمل ونقل 
ش��رکت گل گهر، تصریح کرد: بیماری کرونا و همه گیری آن 
در کش��ور، عملا بس��یاری از ش��رکت های تولیدی را به ویژه 
در حوزه حمل ونقل درگیر خود کرده اس��ت. این امر به ویژه 
در ابتدای س��ال و نوروز که بس��یاری از رانندگان در س��ایت 
حض��ور نداش��تند و بیماری کرون��ا و محدودیت ه��ای ایجاد 
ش��ده، به چالش ها اضافه می کرد. با ای��ن حال، همت بخش 
حمل ونقل ش��رکت گل گه��ر مانع از اثرگ��ذاری وضعیت یاد 
شده بر ش��رکت شد. ضمن اینکه ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گهر سیس��تم حمل ونقل پیش��رفته ای دارد. فریدونی پور 
اذعان ک��رد: ظرفی��ت انبارهای محصولات ش��رکت گل گهر 
محدود اس��ت و نمی توان حجم قاب��ل توجهی از محصول در 
مدت زمان زیاد در آنها نگه داش��ت. ضمن اینکه کارخانه های 
فرآوری نیز نباید پایین تر از حد ظرفیت خود فعالیت کنند. از 
این رو، با توجه به اینکه ش��رکت گهرترابر مسئول حمل ونقل 
در ش��رکت گل گهر ب��وده و در حوزه حمل ریلی نیز بس��یار 
فعال اس��ت، ش��رکت های پیمانکاری را مجاب کردیم که به 
مقول��ه حمل ونق��ل در گل گه��ر کمک کنند. ب��ه این ترتیب 
در موض��وع حمل ونقل حتی ب��ا وجود بیم��اری کرونا، همه 
 برنامه های ش��رکت عملی ش��دند و هیچ اتفاق غیر مترقبه ای 

نیفتاد.

تامین به موقع قطعات در گل گهر �
معاون پش��تیبانی مجتم��ع معدنی و صنعت��ی گل گهر ابراز 
کرد: ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر توانس��ت طبق برنامه و 
پیش بینی ها هم محصولات را به موقع به دست  مشتریان برساند 
و ه��م اینکه حمل خوراک و محصولات بین کارخانه ها و معدن 
را بدون کمترین مش��کلی پیش بردیم. هرچند که چالش هایی 
در خصوص تامین قطعات یدکی به ویژه لاستیک وجود داشت 
اما بر این چالش ها غلبه کردیم و بدون هیچ مشکلی حمل ونقل 
انجام ش��د. وی خاطرنش��ان کرد: برای تامین پایدار قطعات، با 
توجه به اینکه از ۲، 3س��ال قبل احتم��ال تحریم مجدد وجود 
داش��ت، به اندازه کافی در انبارها حتی برای چند س��ال آینده، 
قطعات مهم را خریداری کردیم و خوشبختانه تاکنون در تامین 
قطعات مشکلی نداش��تیم. امیدوار هستیم پس از این نیز روند 
کنونی ادامه داشته باشد و انبارهای گل گهر به اندازه کافی قطعه 
در اختیار واحدهای مختلف قرار دهند. فریدونی پور خاطرنشان 
کرد: برای اطمینان از تامین پایدار قطعات در ش��رکت گل گهر، 
مدیریت معکوس و بومی س��ازی نیز فعال ش��ده و با شناسایی 
شرکت های بسیار خوب حوزه ساخت قطعه که به صورت فعال 
در حال ساخت قطعه هس��تند، نیازهای گل گهر را بومی سازی 
می کنند. در این حوزه نیز خوش��بختانه با چالش جدی مواجه 

نبوده ایم و تامین قطعات طبق برنامه انجام می شود.

پنجره واحد؛ کلید شفافیت معادن
منیر حضوری

خبرنگار

یکی از مش��کلات بخ��ش معدن، ضعف 
و  اجرای��ی  دس��تگاه های  یکپارچگ��ی 

بروکراسی اداری است. 
ای��ن موضوع باعث ش��ده معدنکار برای 
اخذ مج��وز فعالی��ت خ��ود از چندین 
دس��تگاه استعلام بگیرد و با روند اداری 
دش��وار و زمان بر روبه رو شود. این رویه، 
ض��رورت ایجاد پنجره واح��د معدنی را 

دوچندان می کند. 
قانون گ��ذار در اصلاحی��ه قانون معادن، 
ذیل تبصره ۴ ماده ۲۴ بر الزام دولت به 
ایجاد سازکار واحد تاکید کرده و آورده 
اس��ت: »وزارت صنعت، معدن و تجارت 
وظیفه مدیری��ت یکپارچه، هماهنگی و 
اداره امور اخذ، تکمی��ل و صدور مجوز 
را برعه��ده دارد و از طریق ایجاد پنجره 

واحد با مش��ارکت س��ایر دس��تگاه های 
مرتبط بای��د به گونه ای اق��دام کند که 
ضم��ن رعایت اص��ل همزمانی پاس��خ 
استعلامات، سقف زمانی موردنظر برای 
صدور مجوز از زمان پیش بینی ش��ده در 

قانون تجاوز نکند.«
 با اینکه این قانون س��ال ها اس��ت ابلاغ  
شده، هنوز اجرایی نشده است. با ایجاد 
پنجره واحد، کلیه دس��تگاه های اجرایی 
مرتبط، عضو یک س��امانه می ش��وند و 
از ای��ن طریق م��دارک و اطلاعات لازم 
 برای هم��گان برای صدور مج��وز ارائه 

می شود. 
اینکه  روزنامه »روزگار مع��دن« درباره 
ایج��اد پنج��ره واح��د چه نقش��ی در 
شفاف س��ازی و ج��ذب س��رمایه دارد 
و چق��در ای��ن موض��وع مهم اس��ت با 
کارشناس��ان گفت وگو کرده که در زیر 

می خوانید.

ای��ران با دارا بودن 3۷ میلیارد تن ذخایر قطعی، 
یکی از غنی ترین کش��ورهای معدنی دنیا اس��ت. 
براس��اس گزارش مرکز آمار ایران در سال ۱3۹۵ 
حدود ۵ هزار معدن در کشور فعال است که ارزش 
کل تولی��دات آنها بالغ ب��ر ۱۶۶ هزار میلیارد ریال 
بوده اس��ت. در مجم��وع ۹۴ هزار نف��ر در معادن 
مشغول کار هستند. همچنین ارزش افزوده حاصل 
از فعالی��ت معادن در حال بهره برداری کش��ور در 
س��ال ۱3۹۵ بالغ بر ۱۲۲ هزار میلیارد ریال بوده 
است. در همین سال، حدود ۱۰۴ میلیون تن مواد 
معدنی به ارزش ۷3۴.۱۶۵ میلیارد ریال تولید شده 
که حدود ۱۱ میلیون تن آن به ارزش ۱.۵ میلیارد 
دلار به طور مستقیم صادر شده است. گزارش های 
مشابهی برای فعالیت های معدنی سال های بعدی 
وج��ود دارد که با در نظر گرفتن آنها میزان درآمد 
بخش معدن حداکثر ح��دود ۱ تا ۲ درصد درآمد 

ناخالص ملی برآورد می شود.
باتوجه به اینک��ه درآمدهای نفتی کاهش یافته، 
اهمیت گسترش فعالیت های معدنی نیز پررنگ تر 
ش��ده اس��ت. متاس��فانه تحریم ه��ای ظالمانه در 
سال های اخیر نشان داد که درآمدهای نفتی کشور 
پایدار نیس��تند و وابستگی به آنها می تواند اقتصاد 

کشور را با مشکلات جدی روبه رو کند.
 ع��لاوه بر آن، بررس��ی پژوهش��گران اقتصادی 
نش��ان می دهد کش��ورهای معدن��ی در بلندمدت 
عملکرد بهتری نس��بت به کشورهای تولیدکننده 
نفت و کش��ورهای غیرمعدن��ی دارند؛ به طور مثال 
در س��ال ۱3۷۱ معاون نخس��ت وزیر چین ذخایر 
خاک های نادر چین را با نفت خاورمیانه مقایس��ه 
ک��رد و خواس��تار مطالع��ات گس��ترده روی این 
عناصر ارزش��مند ش��د. امروزه این کشور به دلیل 
بزرگ تری��ن  گس��ترده،  علم��ی  س��رمایه گذاری 
تولیدکنن��ده عناص��ر ن��ادر خاکی جهان اس��ت. 
باتوجه به اینکه فعالیت های معدنی به دلیل تنوع و 
پراکندگی در سرتاسر ایران، موجب توزیع مناسب 
ثروت و زیرساخت های صنعتی و شهری در سراسر 
کشور خواهند ش��د، توسعه صنایع معدنی موجب 

رونق اقتصادی و صنعتی کشور می شود.
از  م��داوم  به ط��ور  اخی��ر  س��ال های  در 
پنه��ان  ی��ا  عمی��ق  معدن��ی  مناب��ع  اکتش��اف 
 س��خن گفت��ه ش��ده، اما رش��دی در ای��ن زمینه 

نداشته ایم. 
به ظاهر کمب��ود س��رمایه، پایین ب��ودن دانش 
فن��ی، نبود فناوری ه��ای لازم، قوانی��ن و مقررات 
دس��ت وپاگیر از عوامل موفق نبودن در این حوزه 
هس��تند، اما مس��ئله مهمی که باید ب��ه آن توجه 
 ک��رد، کمب��ود اطلاع��ات پایه با مقیاس مناس��ب 

است.
در س��ال های اخیر اکتش��اف پهنه های مختلف 
برمبن��ای اطلاع��ات قدیمی و برپای��ه اطلاعات با 

مقیاس های ناحیه ای انجام شده است. 
روش معمول مطالعاتی در پهنه های اکتش��افی 
محدود به تلفیق اطلاعات نقشه های زمین شناسی، 
ژئوشیمیایی و ژئوفیزیک هوایی با مقیاس ۲۵۰ :۱ 
هزارم و ۱۰۰ :۱ هزارم و بازدیدهای صحرایی بوده 

است.
 هرچند تمام اطلاعات یادشده ارزشمند هستند 
و دقت مناس��ب در زم��ان و مقیاس خود را دارند، 
اما برای اکتش��اف عمیق ت��ر نیازمند اطلاعات پایه 
در مقی��اس دقیق تری هس��تیم؛ به عب��ارت دیگر 
تنها بیش��ینه کاربری نقشه های فوق الذکر و ارزش 
اطلاعاتی آنها در زمینه اکتش��اف مواد معدنی در 
سال های اخیر استفاده ش��ده و می توان گفت که 
با اطلاعات یادش��ده گام چن��دان مهمی نمی توان 
برداشت و جهش��ی در اکتشاف را نمی توان انتظار 

داشت.
تع��داد اندیس ه��ای معدن��ی گزارش ش��ده در 
نقش��ه های زمین شناس��ی ۲۵۰ :۱ ه��زارم برابر با 
۲۴۰۰ ع��دد ب��وده، در صورتی که با برداش��ت و 
تهی��ه نقش��ه های زمین شناس��ی۱۰۰ :۱  ه��زارم 
تع��داد اندیس های معدنی کش��ور ک��ه روی این 
نقش��ه ها گزارش ش��ده به ۶۰۰۰ ت��ا ۷۰۰۰ عدد 
افزایش یافته اس��ت؛ به عبارت دیگر دقت بیش��تر 
یا چگالی بالاتر امکان کش��ف اندیس های معدنی 
بیش��تر در مقیاس  ۱۰۰ :۱ه��زارم را فراهم کرد؛ 
ب��ه همین ترتی��ب برای جهش در اکتش��اف مواد 
معدن��ی و افزای��ش تولید م��واد معدن��ی، نیازمند 
 جه��ش در تولی��د اطلاع��ات پای��ه از نظ��ر کمی 

و کیفی هستیم.

یادداشت

 جلیل قلمقاش
 دانشیار پژوهشکده علوم زمین

کمک به توسعه هوشمندسازی

سخن پایانی...گشایش افق پیش روی معدن

مصوبه چه زمانی اجرایی می شود؟
بهرام ش��کوری، رئیس کمیسیون معادن 
و صنای��ع معدن��ی ات��اق بازرگانی ای��ران با 
بیان اینکه تس��هیل ام��ور راه اندازی فعالیت 
اقتص��ادی به ویژه در ح��وزه معدن و صنایع 
معدنی یکی از خواسته های فعالان اقتصادی 
اس��ت، ب��ه  »روزگار معدن« گف��ت: به  جای 

اینک��ه موانع زیادی برای فعال اقتصادی ایجاد ش��ود 
باید ش��رایط را ب��رای آنها آم��اده کرد و به توس��عه 

هوشمندسازی پرداخت. 
رئیس کمیس��یون مع��ادن و صنای��ع معدنی اتاق 
بازرگانی ایران تصریح کرد: فعالان اقتصادی تنها باید 
ب��ه وزارت صنعت، معدن و تج��ارت مراجعه کنند و 
وزارتخانه خود مج��وز فعالیت را صادر کند. اگر فقط 
وزارتخانه در چنین فرآیندی دخالت داش��ت، به طور 
حتم شاهد توسعه کسب وکار در حوزه معدن بودیم. 

ش��کوری با بیان اینکه پنجره واحد رویکردی است 
که باید دنبال ش��ود، خاطرنشان کرد: پنجره واحد به 
این معنی اس��ت که موانع کمتر ش��ود و سرعت کار 

بالاتر برود.
 او با ذکر مثالی گف��ت: هر اقدامی از قبیل گرفتن 
شناسنامه، گواهینامه، پاسپورت، ثبت شرکت و... در 

کشور گرجستان با سرعت انجام می شود. 
وقتی بخواهید در این کشور پروانه معدن دریافت یا 
کارخانه ای احداث کنید، همه  چیز تعریف شده است. 

فرد می داند که با چه قوانینی روبه رو است و 
با خود می سنجد که آیا می تواند کارخانه ای 
راه ان��دازی کند یا خیر. همچنین مش��خص 
است که به طور مثال تجهیزات ماشین آلات 
را از ک��دام بخش می توان��د تهیه کند یا چه 
قواع��د محیط زیس��تی را بای��د رعایت کند؛ 
در نتیجه ش��رکت در مدت ۲ ساعت ثبت  می شود و 
نظرات شخصی مدیران یا به عبارتی امضاهای طلایی 

به صفر می رسد.
 رئی��س کمیس��یون معادن و صنای��ع معدنی اتاق 
بازرگان��ی ایران ادام��ه داد: در کش��ورهای قانونمند 
به  طور سیس��تمی هر فردی که واجد شرایط گرفتن 
مجوز باشد، کارش انجام خواهد شد. تعریف  شده که 
چه اقلامی با چ��ه کیفیت و حجمی می تواند صادر و 
وارد ش��ود؛ به  این  ترتیب به دلیل اینکه ممکن اس��ت 
یک نفر خطا کند، مس��یر صادرات و واردات کش��ور 
مختل نمی ش��ود یا در گرفتن مجوز مش��کلی ایجاد 

نخواهد شد. 
ش��کوری با ابراز امیدواری نسبت به عملکرد آینده 
وزارتخان��ه تصریح کرد: وزی��ر جدید صنعت، معدن و 
تجارت از جمله کس��انی است که با بخش های دولتی 
و خصوصی همکاری داشته است؛ از همین رو انتظار 
داری��م اقداماتی در راس��تای توس��عه بخش معدن و 

شکل گیری پنجره واحد انجام شود.

محمدرضا بهرامن با بیان اینکه پنجره واحد معدن، 
ایده ای برای تسهیل انجام امور اداری در بخش معدن 
و ارج��اع کلیه ام��ور به یک واحد اس��ت، اظهار کرد: 
پنجره واحد ایستگاه واحدی برای ارائه خدمات است 
ک��ه می تواند دارای س��اختاری فیزیکی یا مجازی یا 
ترکیب��ی از این دو باش��د. این ظرفی��ت برای فعالان 

اقتص��ادی، صاحبان حرف و مش��اغل، کارآفرین��ان و متقاضیان 
س��رمایه گذاری در مکانی واح��د اطلاعات مورد نیاز، مش��اوره، 
اطلاع از دس��تورالعمل ها و مقررات مرتبط با حوزه های فعالیت و 
ثبت درخواس��ت های مربوط به اخذ مجوزها را فراهم می کند.  به 
گزارش پایگاه خبری اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی 
ای��ران رئیس خانه معدن تصریح کرد: پنجره واحد ارتباط فعالان 
معدنی را با دستگاه های متولی در کوتاه ترین زمان و هزینه ممکن 

میس��ر و فضا را برای س��ودجویان و فرصت طلبان محدود 
می کند. بهرامن گفت: طبق دس��تورالعمل ماده ۷۰ قانون 
برنامه پنجم توس��عه کش��ور پنجره واحد عبارت اس��ت از 
س��امانه مجازی یا واحد اداری مشخصی که دستگاه اصلی 
ب��رای ارائه خدم��ات یکپارچه موردنی��از متقاضیان ایجاد 
کرده، به گونه ای که هماهنگی لازم میان دس��تگاه اصلی و 
دستگاه فرعی مربوطه برای پاسخگویی متمرکز ظرف مدت معین 
ص��ورت گیرد و متقاضی امکان رهگیری تقاضای خود را داش��ته 
باش��د. او ادامه داد: از دید عملی پنجره واحد یک ورودی فیزیکی 
یا الکترونیک��ی برای ارائه و حفظ تمام داده ه��ا را فراهم می کند. 
در ایران براس��اس ماده ۷۰ قانون برنامه پنجم توس��عه کش��ور و 
همچنین تبص��ره ۶ ماده ۵۷ قانون رفع موان��ع تولید رقابت پذیر 
و ارتقای نظام مالی کش��ور، هیات مقررات زدایی و تسهیل صدور 

مجوزهای کس��ب وکار باید دس��تگاه اصلی و دستگاه های فرعی 
کش��ور برای ارائه خدم��ات و صدور مجوزها را مش��خص کرده و 
دستگاه ها ملزم به ایجاد و بهره برداری از پنجره های واحد به عنوان 
ی��ک تکلیف قانونی ش��ده اند. او درب��اره تجارب دیگر کش��ورها 
تصریح کرد: الزام اس��تقرار پنجره واحد بر بستر فناوری اطلاعات 
توانس��ته نقش بسزایی در ایجاد جایگاهی قابل قبول برای محیط 
کس��ب وکار و فاصله گرفتن از ایجاد فضای رانت فراهم کند. یکی 
از مجموعه راهکارهای اتخاذش��ده در کشورهای توسعه یافته که 
موفق به ارتقای قابل توجهی در وضعیت محیط کس��ب وکار خود 
شدند، توجه به موضوع پنجره واحد بوده که از این کانال متمرکز، 
ع��لاوه بر ارائه خدمات موردنیاز ب��ه متقاضیان دریافت خدمات و 
سرمایه گذاران، گام های بسیار اصولی در مسیر کاهش بروکراسی 

اداری و هزینه های مرتبط نیز برداشته  شده است.

رویکرد پنجره واحد در بخ��ش معدن برای دوری 
از بروکراس��ی اداری و رشد سرعت عمل مطرح  شده 
اس��ت. ذیل تبص��ره ۴ ماده ۲۴ بر ال��زام دولت برای 
ایجاد سازکار واحد و اهمیت پنجره واحد تاکید شده 

است. 
کارشناسان باور دارند باتوجه به ضرورت اقتصادی، 
این پنجره باید در بخش معدن کشور که دارای قانون 
مختص خود اس��ت، هرچه سریع تر به صورت رسمی 
کار خود را آغاز کند تا بر اس��اس آن سرمایه گذاران 
و معدن��کاران ب��دون مراجع��ه ب��ه مراک��ز خدمات، 
درخواست ها و مش��کلات خویش را از طریق سامانه 

الکترونیک حل کنند.

کورش شعبانی، رئیس کمیته اکتشاف خانه معدن ایران 
ب��ا بیان اینکه ماده ۲۴ قانون مع��ادن بحث پنجره واحد را 
پوشش می دهد، به »روزگار معدن« گفت: برای اخذ پروانه 
اکتش��اف یا هر فعالیت معدنی به اس��تعلام هایی نیاز است 
ک��ه باید از دس��تگاه های مختلف اجرایی گرفته ش��ود، در 
حالی  که پنجره واحد بر لزوم پاس��خ به استعلام ها در اسرع 

وقت، س��رعت بالا و حل مس��ائل در یک محل تاکی��د دارد. رئیس 
کمیته اکتش��اف خانه معدن ایران با اش��اره به مشکلات زیادی که 
معدنکاران با بخش های مختلف برای دریافت اس��تعلام دارند، اظهار 
کرد: معدنکار برای رعایت حریم قانونی باید از راه ها، شهرها، سدها، 
جنگل ها و... اس��تعلام بگیرد که این موض��وع باعث کندی در روند 
کار می ش��ود. بحث پنج��ره واحد در این قالب اس��ت که وزارتخانه 
بای��د پروانه اکتش��اف را ص��ادر و درگاهی را ایج��اد کند که تمامی 
اس��تعلام ها از طریق آن و به ش��کل اینترنتی صورت گیرد؛ همچون 
س��امانه کاداستر که به طور تقریبی ۸۰ درصد فعالیت های معدنی و 
صنایع معدنی را پوش��ش می ده��د، پنجره واحد هم قرار بود همین 
کار را انجام دهد و به رشد معدنکاری کمک کند اما در عمل چنین 

اتفاقی نیفتاد. 
شعبانی با بیان اینکه یکی از اساسی ترین موارد راهگشا این است 
که پروانه اکتش��اف را در اس��رع وقت به دست مکتشف رساند، ادامه 
داد: اگر قرار باشد دستگاه های اجرایی ماه ها و سال ها فرد مکتشف را 
معطل گذاشته و پاسخگو نباشند و حتی بدون اینکه هیچ توجیهی 
داش��ته باش��ند به آنها پاس��خ منفی بدهند، تنها باعث می شوند به 
هدف رونق و س��رعت دهی به اکتشاف دس��ت نیابیم. او با اشاره به 

اهمیت آمادگی زیرس��اخت ها تصریح ک��رد: از آنجایی که 
بس��یاری از استعلام ها زمان بر اس��ت، برای افزایش سرعت 
و رونق اکتش��اف باید زیرس��اخت ها را آماده کنیم. رئیس 
کمیته اکتشاف خانه معدن ایران با اشاره به اهمیت اجرایی 
ش��دن قوانین تصریح کرد: سال ها است که مطرح می شود 
براس��اس نص صریح قانون یعن��ی تبصره ۴ ماده ۲۴ ایجاد 
پنجره واحد جزو برنامه ها باش��د، اما سوال مهم این است که به واقع 
چه زمانی آن را اجرایی می کنیم! چه زمانی درگاهی مثل کاداس��تر 
خواهیم داشت تا معدنکار به طور مستقیم به هر یک از دستگاه های 
اجرایی مراجعه نکند و از طریق یک س��امانه مش��کلات خود را حل 

کند!
 او تاکی��د کرد: برای شفاف س��ازی فعالیت معدن��ی و جلوگیری 
از تخل��ف در این حوزه بهتر اس��ت ماده ۲۴ را اجرای��ی و به ایجاد 
پنجره واحد توجه کنیم. شعبانی با بیان اینکه قانون معادن ظرفیت 
رش��د بخش معدن را ایجاد کرده، تصریح کرد: قانون کم نداریم، اما 
هیچ اس��تفاده ای از آن نمی کنیم و تنها ادعا و شعار رونق اکتشاف و 

سرعت دهی به فعالیت معدنکاری را می دهیم. 
رئیس کمیته اکتش��اف خانه معدن ایران با اش��اره به حضور تازه 
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت در وزارتخانه تصریح کرد: امروز زمان 
خوبی است تا با حضور علیرضا رزم حسینی در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ک��ه برنامه های خود را براس��اس صحبت رئیس جمهوری 
مبنی بر فعال س��ازی معادن پیش می برد، طوری برنامه ریزی کنیم 
که پنجره واحد را اجرایی و هرچه زودتر به شعار رونق معادن دست 

یابیم.

پنجره واحد معدن، ایده ای برای تسهیل انجام امور اداری در بخش معدن 
و ارجاع کلیه امور به یک واحد اس��ت. پنجره واحد عبارت اس��ت از س��امانه 

مجازی یا واحد اداری مشخصی که دستگاه اصلی برای ارائه خدمات یکپارچه 
موردنیاز متقاضیان ایجاد کرده، به گونه ای که هماهنگی لازم میان دستگاه 

اصلی و دس��تگاه فرعی مربوطه برای پاسخگویی متمرکز ظرف مدت معین 
صورت گیرد و متقاضی امکان رهگیری تقاضای خود را داشته باشد.

عقب ماندگی در اکتشاف
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در س��ال جهش تولید که باید همه حمایت ها از 
تولید داخلی به ویژه از س��وی قوه اجرایی کش��ور 
یعنی دولت انجام می ش��د، ولی متاس��فانه نه تنها 
حمایتی از تولید نش��ده، بلکه تفنگ ها به س��مت 
تولی��د داخلی نش��انه رفته و برخی دس��تگاه های 
دولت��ی از هیچ ضربه ای به تولید ملی کش��ور دریغ 

نمی کنند.
به گزارش تسنیم، ابراهیم غلامزاده، تولیدکننده 
سیمان با اشاره به اینکه نرخ گذاری های دستوری 
نفس تولیدکنندگان سیمان را گرفته است، گفت: 
درحال حاضر نرخ تمام شده سیمان بسیار بالاست 
اما وزارت صنعت با این اس��تدلال که عرضه بیشتر 
از تقاضا است، با افزایش قیمت ها مخالفت می کند.
وی ب��ا اع��لام اینک��ه تولیدکننده نبای��د تاوان 
مجوزهای بی حس��اب و کتاب دول��ت برای تولید 
س��یمان را بده��د، اف��زود: متاس��فانه مجوزهای 
زیادی برای تولید س��یمان صادر ش��ده که همین 
موضوع عاملی اس��ت تا می��زان عرضه افزایش پیدا 
کند، این درحالی اس��ت که نرخ تمام شده سیمان 
برای تولیدکنندگان بزرگ بسیار بالاست و آنها در 
شرایط فعلی با ضرر محصولات خود را می فروشند.
این تولیدکننده س��یمان با انتق��اد از اینکه حداقل 
نرخ هر تن س��یمان باید یک میلیون تومان باش��د، 
اف��زود: به م��ن بگویید کدام کالا مثل س��یمان در 
بازار ارزان فروخته می ش��ود. امروز هر کیلو سیمان 
۲۲۰ تومان اس��ت. برخ��ی معتقدند با افزایش نرخ 
سیمان مسکن گران می شود آنها باید پاسخ دهند 
در ۵س��ال گذش��ته که نرخ مس��کن ۴ برابر شد آیا 
نرخ سیمان نیز ۴ برابر شده است، امروز ارزان ترین 
مصالح س��اختمانی سیمان است که این کالا تأثیر 
۲درص��دی را بر نرخ مس��کن دارد.غلامزاده افزود: 
ی��ک کارخانه س��یمان که ارزش 3 ه��زار میلیارد 
تومانی دارد، در س��ال نمی تواند به سود برسد. این 
موضوع در آینده باعث می شود تا آنها کاهش تولید 
داده و یا حتی توقف تولید داشته باشند. وی تصریح 
کرد: برخورد وزارت صنعت با صنعت س��یمان اصلا 

مناسب نیست، هیچ وقت با من تولیدکننده یا سایر 
تولیدکنندگان جلس��ه ای در وزارت صنعت برگزار 
نش��ده که شما چه مش��کلی دارید تا موانع از پیش 
روی تولیدکنندگان برداشته شود. صنعت سیمان 
صنعت مادر است اما وزارت صنعت هیچ توجهی به 
این حوزه ندارد.این تولیدکننده س��یمان با تاکید 
براینک��ه باید متولی صنعت اقدام��ات لازم را برای 
کم��ک به صنایع مختلف از جمله صنعت س��یمان 
انج��ام ده��د، گفت: ام��روز س��یمانی ها در بخش 
صادرات ارزان فروش��ی می کنند این درحالی است 
ک��ه متولی صنعت باید این موضوع را مدیریت کند 
و با ارزان فروش��ی برخورد کند. وقتی صادرکننده 
امروز ب��ا مش��کلات حمل ونقل، بان��ک مرکزی و 
گمرکات روبه رو است نمی داند حرف خود را به که 
بگوید، در این ش��رایط وزارت صنعت هیچ کمکی 
ب��ه آنها نمی کند. غلامزاده با اش��اره به اینکه بانک 
مرکزی نیز در این ش��رایط باعث شد حجم زیادی 
از بازارهای صادراتی تولیدکنندگان سیمان از بین 
برود، گفت: با دستورالعمل های غیرمنطقی به بهانه 
مدیریت بازار ارز، بان��ک مرکزی صادرکنندگان را 
زمین زد. این درحالی است که بازارهای صادراتی به 
صورت زمان بر و با مشقت بسیار به دست آمده بود. 
وی اضافه کرد: بانک مرکزی با بخش��نامه بازگشت 
ارز چکش��ی عمل کرده و خیل��ی از صادرکنندگان 
اعتب��ار خ��ود را از دس��ت دادند. به اعتق��اد ما این 
برخورد با صادرکننده و حتی اعلام بخش��نامه های 
بازگش��ت ارز بدون کار کارشناسی نتایج منفی به 
دنبال داش��ت. ای��ن تولیدکننده س��یمان با تاکید 
براینک��ه بان��ک مرک��زی راه دور زدن تحریم ها را 
از صادرکنن��دگان گرفت، تصریح ک��رد: برخی ها 
کارتهایشان معلق و تعدادی دیگر اعتبار خودشان 
را از دست دادند، در این شرایط صادرکنندگان خرد 
نیز از رده خارج ش��دند. چرا دول��ت هیچ برنامه ای 
برای کمک به صادرات و س��اماندهی اوضاع ندارد. 
تولیدکنن��ده در این ش��رایط مگ��ر می تواند با این 

سختی ها کار تولیدی انجام دهد.

رئیس انجمن س��نگ آه��ن ایران درب��اره آخرین 
وضعی��ت تولید معادن س��نگ آهن در کش��ور گفت: 
تولید معادن س��نگ آهن کشور با کاهش همراه شده 
که بخش��ی از آن به دلیل شیوع ویروس کرونا بوده که 
عم��ده آنها معادن بخ��ش خصوصی و معادن کوچک 
مقی��اس بوده ان��د. همچنین دلیل دیگ��ری که برای 
کاهش تولید معادن س��نگ آهن کشور می توان به آن 
اشاره کرد، قوانین وضع شده برای محدودیت صادراتی 
و کوچک ش��دن بازار فروش معادن است.  به گزارش 
ایراسین، مهرداد اکبریان افزود: به دنبال وضع قوانین 
جدید برای جلوگیری از صادرات مواد معدنی همچون 
سنگ آهن برخی از معادن فرصت فروش محصولات 
خود را از دس��ت دادند و بیش��تر آنها نیز معادن سنگ 
آهن هماتیتی هس��تند که به طور عمده محصول آنها 
در ب��ازار داخل خریداری ن��دارد. اما با این حال دولت 

در گردون��ه ممنوعی��ت خام فروش��ی م��واد معدنی، 
جلوی فروش این نوع از سنگ آهن را نیز گرفته و این 
موضوع سبب ش��ده تا معادن هماتیتی از مدار تولید 
خارج ش��وند. به گفته وی، درحال حاضر شرکت های 
بزرگ معدنی س��نگ آهن نیز چالش های خاص خود 
را در زمینه قیمت گذاری محصولات دارند، موضوعی 
ک��ه چندین ماه بحث روی آن انجام ش��ده اما در آخر 
نتیجه ای حاصل نشده است.رئیس انجمن سنگ آهن 
ای��ران ادامه داد: در نهای��ت می توان گفت اکنون تنها 
مجموعه هایی که چرخه تولیدشان فراتر از سنگ  آهن 
بوده و کنس��انتره، گندله، آهن اسفنجی و حتی تولید 
ش��مش را در زنجیره تولید خود دارند، وضعیت ایده 
آلی داشته و می توانند به فعالیت خود ادامه دهند. اما 
در مقابل بقیه تولیدکنن��دگان که تنها یک محصول 
همچون سنگ آهن یا کنس��انتره و.... تولید می کنند 

در شرایط خوبی نیستند که آن هم ناشی از بحث های 
قیمت گذاری دستوری و مداخله های دولت و حمایت 
از یک بخش زنجیر اس��ت.به گفته اکبریان با افزایش 
نرخ ارز و از س��وی دیگر بالا رفتن نرخ مواد معدنی در 
بازار جهانی، انتظ��ار می رفت که تولیدکنندگان مواد 
معدنی ا زجمله س��نگ آهن بتوانند محصولات خود را 
با نرخ مناس��بی به فروش برسانند اما اکنون شرایط به 
گونه ای است که تولیدکننده کنسانتره می بیند صرفه 
اقتص��ادی وجود ندارد تا کوره های خود را برای تولید 
روش��ن کند. به گفته وی اگر در باقی مانده سال دولت 
این ش��رایط را س��اماندهی کرده و به نفی اکثریت در 
زنجیره تولید سنگ آهن تا فولاد رای دهد، می توان به 
ادامه فعالیت معادن سنگ آهن و تولید محصولات از 
آن امید داشت در غیر این صورت میزان تولید نسبت 

به سال گذشته به طور قطع کاهش می یابد.

رئی��س انجمن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران با 
بیان اینکه مبنای نرخ محصولات فولادی عرضه 
و تقاضاس��ت، گفت: امروز واس��طه ها به تشدید 
قیمت ه��ا دامن می زنند و دس��تگاه های نظارتی 
می توانند در این ارتباط وارد عمل شده و مانع از 

نرخ های غیرواقعی و بازار سیاه شوند. 
به گ��زارش ایرن��ا، بهرام س��بحانی اظهارکرد: 
تولیدکنندگان محصولات نهایی باید متناس��ب 
با خرید در بورس کالا نس��بت ب��ه عرضه اقدام 
کنند و این امر باید به شکل جدی به مورد اجرا 
گذاشته شود و نظارت بر عملکرد هم انجام گیرد.

سبحانی با یادآوری تولید بیش از ۲۷ میلیون 
تن ش��مش فولادی در س��ال گذشته در کشور، 
افزود: برنامه پیش بینی ش��ده برای امسال تولید 
3۰ میلیون تن ش��مش است که مصرف داخلی 

حدود ۱۵ تا ۱۶ میلیون تن برآورد می شود.
آماره��ای وزارت صنع��ت، مع��دن وتج��ارت 

حاک��ی از دس��تیابی ب��ه ظرفی��ت بال��غ بر ۴۰ 
میلی��ون تن فولاد اس��ت ک��ه تاپایان امس��ال 
برآورد می ش��ود از این می��زان حداقل ۵ درصد 
فرات��ر رویم. پیش��تر سرپرس��ت س��ابق وزارت 
 صنعت گفته بود، تا پایان برنامه شش��م توس��عه 
)۱۴۰۰- ۱3۹۶( می��زان تولی��د ش��مش فولاد 
به رقم ۴۰ میلیون تن خواهد رس��ید. س��بحانی 
خاطرنش��ان کرد: برآورد می شود امسال مجموع 
ص��ادرات فولاد حداقل به 8 میلیون تن برس��د، 
تحقق ای��ن مهم می تواند زمینه ت��داوم فعالیت 
عملکرد  مزب��ور،  باش��د.وزارتخانه  فولادس��ازان 
صادرات فولاد در سال گذشته را رقم ۱۲ میلیون 
تنی داده بود، که به این ترتیب ۴میلیون تن افت 

خواهد داشت.
رئیس انجمن تولید کنندگان فولاد ایران گفت: 
امروز بیش از هر زم��ان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای هرگونه تصمیم گیری در این بخش 

نیازمند رایزنی با تش��کل های ذیربط و خبرگان 
اس��ت، زیرا تعام��ل و همپوش��انی در این حوزه 
سبب پایان بخشیدن به التهاب و برقراری توازن 

می شود.
وی اضاف��ه ک��رد: تولیدکنن��دگان محصولات 
نهایی باید متناس��ب ب��ا خرید در ب��ورس کالا 
نس��بت به عرضه اقدام کنند و ای��ن امر باید به 
شکل جدی به مورد اجرا گذاشته شود و نظارت 

بر عملکرد هم انجام گیرد.
 س��بحانی درباره عوامل موث��ر در تعیین نرخ 
فولاد توضیح داد: عوام��ل مختلفی در ارتباط با 
نرخ فولاد، نقش آفرین اس��ت که نرخ ارز با توجه 
با ارزبری واحدهای تولیدی مهم اس��ت، واقعیت 
این است که تولیدکننده هنگامی که مواد مورد 
نیاز را تامین می کند، باید ارزیابی شود با چه نرخ 
ارزی خری��د می کند و بعد ارز حاصل از صادرات 

را چگونه به داخل و به چه نرخی ارائه دهد.

رئیس انجمن سنگ آهن ایران: صنعت سیمان ضررده شد
بازار فروش سنگ آهن کوچک شده است

جلوی بازار سیاه فولاد گرفته شود

تولی��د میلگ��رد در نیمه نخس��ت امس��ال از س��وی 
فولادس��ازان ب��ه رقم ۴ میلیون و ۵۴۵ هزار تن رس��ید 
که در مقایس��ه با مدت مشابه پارسال رشد ۱۵ درصدی 
را ثبت کرد. برپایه جداول آماری انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران، کل تولید میلگرد در س��ال ۹8 رقم هشت 
میلیون و 3۰۱ هزار تن بود که ۶ درصد بیش��تر از سال 
پی��ش از آن )تولید 8 میلیون و 8۲۶ هزار تن در س��ال 

۹۷( به ثبت رسید.
افزایش ۱۷ درصدی تولید تیرآهن �

برپایه ای��ن گزارش، فولادس��ازان در ۶ م��اه ابتدایی 

امس��ال ۶۲۶ هزار تن ان��واع تیرآهن تولی��د کردند که 
در مقایس��ه با رقم ۵3۶ هزار تن عملکرد دوره مش��ابه 

پارسال، افزایش ۱۷ درصدی نشان می دهد.
تولی��د تیرآه��ن در س��ال گذش��ته ی��ک میلیون و 
۱۲۲ ه��زار ت��ن ب��ود و رش��د 8 درصدی را نس��بت به 
 رق��م یک میلی��ون و 3۵ ه��زار تن عملکرد س��ال ۹۷ 

ثبت کرد.
تولید ۳۹۳ هزار تن نبشی و ناودانی �

کارنامه عملکرد فولادس��ازان در نیمه نخست امسال 
گوی��ای تولی��د 3۹3 هزار تن نبش��ی، ناودانی و س��ایر 

مقاطع اس��ت و نس��بت به ۶ ماهه نخست سال گذشته 
 که ۴۱۱ هزار تن ثبت ش��ده بود، افت ۴درصدی نشان 

می دهد.
میزان تولید نبش��ی، ناودانی و س��ایر مقاطع در سال 
۹8 اف��زون بر ۷۹۹ ه��زار تن بود که در همس��نجی با 
 س��ال ۹۷ و عملک��رد ۷۶۹ هزار تنی، رش��د ۴درصدی 

داشته است.
رشد ۱۳ درصدی تولید مقاطع طویل �

نیمه نخس��ت امس��ال، مجموع تولی��د مقاطع طویل 
توس��ط فولادس��ازان برابر با ۵ میلیون و ۵۶۴ هزار تن 

ش��د و نسبت به ۴میلیون و ۹۰۶ هزار تن عملکرد نیمه 
نخست پارسال، حاکی از رشد ۱3 درصدی است.

مجم��وع مقاطع طویل تولیدی در س��ال گذش��ته به 
رقم ۱۰ میلیون و 3۲۲ هزار تن رس��ید و در مقایسه با 
س��ال ۹۷ که ۹ میلی��ون و و ۶3۰ هزار تن بود، بازدهی 

۶درصدی را ثبت کرد.
تولید ش��مش ف��ولادی در نیمه نخس��ت ۹۹ به رقم 
۱۴ میلی��ون و 3۹۲ ه��زار ت��ن رس��ید و در مقایس��ه 
 با مدت مش��ابه س��ال گذش��ته افزای��ش ۱۰ درصدی 

نشان می دهد.

رشد ۱۵ درصدی تولید میلگرد در نیمه نخست سال
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یک��ی از موانع اساس��ی در زنجیره ف��ولاد، چالش 
قیمت گ��ذاری بین ۲ قس��مت زنجیره ف��ولاد، یعنی 
معدن و تولیدکنندگان فولاد اس��ت؛ چالش��ی که با 
توجه بیش��تر به منافع کش��ور و نه تمرکز بر افزایش 
منافع بنگاه، قابل حل است.به گزارش روابط عمومی 
ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان، انجم��ن تولیدکنندگان 
ف��ولاد اعتقاد دارد ریش��ه اصلی نارضایت��ی برخی از 
ش��رکت های معدنی از قیمت های فعلی، غیرواقعی 
بودن نرخ شمش به دلیل اعمال سیاست های کنترلی 
اس��ت و نه ضرایب موجود. با واقعی شدن نرخ شمش 
فولادی در بورس کالا، نرخ س��ایر محصولات زنجیره 
فولاد نیز به سطوح واقعی خواهد رسید و سود متوازن 
در زنجیره فولاد دوباره برقرار خواهد ش��د. از س��وی 
دیگر شرکت های تولیدکننده سنگ آهن، کنسانتره، 
گندله و آهن اسفنجی می گویند یکی از راهکارهایی 
که می تواند روند صادرات س��نگ آهن و کنسانتره و... 
را به صورت خودکار متوقف کند، اصلاح قیمت گذاری 
در داخل کش��ور اس��ت، زیرا در این صورت تولیدات 
داخلی از س��نگ آهن تا گندله تولیدی در کش��ور به 
مصرف فولادس��ازان داخلی خواهد رس��ید و به نفع 
کشور خواهد بود. در همین زمینه رضا یزدخواستی، 
معاون خرید فولاد مبارکه اصفهان درباره روند تعدیل 
ضرایب قیمتی زنجیره فولاد به بررس��ی این موضوع 

پرداخته که به شرح زیراست: 
بهنظرش�ماچ�هدلایلیباعثش�دنیازبه�

تعدی�لضرایبکنونیقیمتیدرزنجیرهفولاد
احساسشود؟

 فرمول فعل��ی قیمت گذاری کنس��انتره، گندله و 
آهن اسفنجی بر اس��اس مطالعات و محاسبات دقیق 
فنی و اقتصادی و با اس��تفاده از مدل س��رمایه گذاری 
با ن��رخ بازده کارشناس��ی تنظیم ش��ده و واحدهای 
 معدن��ی و ف��ولادی از س��ود منصفان��ه ای برخوردار 

می شوند. 
حال تغیی��ر مدل موج��ود قیمت گ��ذاری و روی 

آوردن به مدل هایی که س��بب س��ودآوری بیش��تر 
واحدهای معدنی و بالطبع فش��ار بیش��تر هزینه ای 
بر واحدهای فولادی می ش��ود، به هیچ وجه درس��ت 
نیس��ت و نتیج��ه آن تنه��ا افزایش ن��رخ محصولات 
نهای��ی فولادی در بازار اس��ت و ای��ن افزایش صرفا از 
 جیب مصرف کنندگان نهای��ی یعنی مردم پرداخت 

خواهد شد.

چهرویکردیبایداتخاذشودتامنافعهر�
2گروهتأمینشود؟

مدیری��ت س��رمایه گذاری کلان در زنجیره فولاد 
کش��ور در ده��ه گذش��ته باع��ث ش��ده واحدهای 
معدن��ی به تولی��د فولاد و محصولات ف��ولادی وارد 
ش��وند. به لحاظ منافع بلندمدت، بهتر بود توس��عه 
س��رمایه گذاری های فولادی در حیطه شرکت های 

فولادی باقی بماند و منابع واحدهای معدنی معطوف 
به س��رمایه گذاری های بیش��تر در بخ��ش معدن و 
پهنه های جدید ش��ود. به لح��اظ منافع کوتاه مدت، 
قابل تأیید است که هم اکنون با افزایش نرخ متوسط 
ش��مش فولاد خوزستان در امسال که درحال حاضر 
مبن��ای قیمت گذاری مواد اولیه اس��ت، حتی بدون 
افزایش نرخ کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی نسبت 
به نرخ موجود ش��مش خوزس��تان، نرخ م��واد اولیه 
حدودا ۷۰درص��د افزایش یافته و افزایش مضاعف و 
مج��دد نرخ این مواد با افزایش نرخ های مورداش��اره 

به هیچ وجه توجیه ندارد.
برایتعدیلفرمولضرایبقیمتیزنجیره�

فولادچهپارامترهاییبایدمدنظرقرارگیرد؟
بنا بر نظر کارشناسان، مدل تعیین قیمت گذاری 
بر اساس مدل سرمایه گذاری و میزان سرمایه ثابت و 
سرمایه در گردش در هر واحد تولیدی زنجیره فولاد، 
بهترین مدل قیمت گذاری برای کنس��انتره، گندله 

و آهن اس��فنجی است. مدل قیمت گذاری مواد اولیه 
موجود صحیح است و نیازی به تغییر ندارد.

بهنظرش�ماحرک�تسیاس�تگذاراندر�
بخشفلزات،بهخصوصزنجیرهفولاد،بهسمت
قیمتگ�ذاریدس�توری،چهتأثیرات�یبراین

بخشگذاشتهاست؟
درحال حاضر بازارهای تولیدات زنجیره فولاد هم در 
بالادست و هم در پایین دست، نیازمند مدیریت کلان 
براساس ضوابط کارشناس��ی و در چهارچوب اقتصاد 
کشور است. در شرایطی که کسری کنسانتره و گندله 
برای فولادس��ازان در کش��ور وجود دارد، عرضه مواد 
اولیه به واسطه ها و دلالان چه توجیهی دارد؟ آیا رصد 
چگونگی ف��روش تولیدات واحدهای تولیدی زنجیره 
فولاد کار س��ختی اس��ت؟  آیا ام��کان گزارش گیری 
از خری��داران واحده��ای معدن��ی میس��ر نیس��ت؟ 
درحال حاض��ر در ب��ازار محصولات ف��ولادی تفاوت 
فاحشی بین نرخ عرضه محصولات توسط شرکت های 
ف��ولادی و نرخ های فروش در بازار آزاد وجود دارد. این 
تفاوت تنها و تنها به س��ود تج��ار و بازرگانان و به زیان 
تولیدکنندگان اس��ت. زمانی که این چنین نرخ عرضه 
محصولات فولادی کنترل می ش��ود، اجازه می دهند 
ن��رخ فروش م��واد اولیه ش��امل کنس��انتره، گندله و 

آهن اسفنجی افزایش یابد و این امر جای تأمل دارد.
ش�ماراهکاره�ایبرونرف�تازفرآین�د�

قیمتگذاریدس�توریدرزنجیرهفولادراچه
میدانید؟

 اص��لاح فرآینده��ا و ارتباط مس��تقیم واحدهای 
تولیدی در پایین دس��ت و بالادست و حذف واسطه ها 
گام نخست در تنظیم بازار است.  چنانچه تصمیم گیران 
ارشد صنعت کشور نظرات کارشناسی و فنی و یکپارچه 
در س��رمایه گذاری های معدن��ی و ف��ولادی را مبنای 
تصمیم��ات خود قرار دهند، هزینه کمتری به صنعت 
کشور تحمیل می شود و نتایج بهتری به همراه خواهد 
داشت.  در مقابل بخشی نگری و قوم گرایی سم مهلکی 
 برای صنعت زنجیره فولاد و در کلان خود به زیان کشور 

است.

روی آوردن به مدل هایی که سبب سودآوری بیشتر 
واحدهای معدنی و بالطبع فشار بیشتر هزینه ای بر 

واحدهای فولادی می شود، به هیچ وجه درست نیست و 
نتیجه آن تنها افزایش نرخ محصولات نهایی فولادی در 

بازار است و این افزایش صرفا از جیب مصرف کنندگان 
نهایی پرداخت خواهد شد

افزایشنرخزنجیرهفولادمصرفکنندهرامتضررمیکند
معاون خرید فولاد مبارکه اصفهان: 

 روند موفقیت آمیز
بازسازی استک کائوپرهای 

کوره بلند شماره ۲
در پی شکس��تگی اس��تک کائوپر کوره بلند شماره ۲ 
ذوب آهن اصفهان که با تدبیر و خلاقیت تلاش��گران این 
شرکت منجر به توقف تولید نشد، عملیات بازسازی این 

تجهیز انجام شد.
منص��ور ی��زدی زاده، مدیرعامل ذوب آه��ن اصفهان 
ضمن بازدید از روند بازس��ازی این تجهیز بر انجام سریع 

این عملیات بدون توقف تولید، تاکید کرد.
مه��رداد تولائی��ان، مع��اون بهره ب��رداری ذوب آهن 
اصفه��ان در این باره گفت: باتوجه به ضرورت عدم توقف 
در تولید شرکت، بازسازی استک کائوپر های کوره بلند، 
در کوتاه تری��ن زم��ان ممکن همزمان ب��ا بهره برداری از 
کائوپرها و همچنین کوره بلند ش��ماره ۲ در دس��تور کار 
ق��رار گرفت. وی افزود: از آنجایی که در این منطقه علاوه 
ب��ر حرارت و گرما؛ گازهایی نیز وجود داش��ت لازم بود تا 
مسیر دودکش از لوله مکنده PCI برای حذف این گازها 
و حرارت جدا ش��ده تا ش��رایط ایمن برای آغاز تعمیرات 
فراهم شود. این اقدام در شرایط بهره برداری از کوره بلند 
ش��ماره ۲ غیر ممکن بود به همی��ن علت انجام عملیات 
مسدودسازی مس��یر دودکش در نخستین توقف طبق 
برنامه کوره بلند برنامه ریزی شد تا وقفه ای در روند تولید 

ایجاد نشود.

 بهره برداری از پروژه
 احداث تصفیه خانه

 فولاد مبارکه
پروژه س��اخت تصفیه خانه اس��تحصال پساب شهری 
ف��ولاد مبارکه به منظور اس��تفاده مجدد از پس��اب های 
ش��هری، کاهش آلودگی های زیس��ت محیطی ناشی از 
سرریز پس��اب های شهری به محیط زیس��ت و استفاده 
 PU۲۱ بهین��ه از مناب��ع آبی موج��ود در تصفی��ه خانه
شرکت، تعریف شد و با انجام موفقیت آمیز اقدامات لازم، 

وارد فاز راه اندازی کامل شد.
به گ��زارش روابط عموم��ی فولاد مبارک��ه اصفهان، 
علیرضا استکی، مدیر اجرای پروژه های انرژی و سیالات 
فولاد مبارکه اصفهان داد با اعلام این خبر تأکید کرد: این 
پروژه با توجه به مشکلات خشکسالی و کم آبی رودخانه 
زاینده رود و به منظور تأمین پایدار بخشی از آب موردنیاز 
ش��رکت و همچنین در زمینه مسئولیت های اجتماعی 
به منظور بهبود فرآیند زیس��ت محیطی در دس��تور کار 
ناحیۀ انرژی و س��یالات قرار گرف��ت. وی در همین باره 
گفت: در این زمینه قراردادی بین فولاد مبارکه و شرکت 
آب و فاضلاب استان اصفهان با موضوع خرید پساب های 
شهرس��تان های مبارکه و لنجان منعقد ش��د تا علاوه بر 
تأمی��ن بخش��ی از آب موردنی��از ف��ولاد مبارکه، کمک 
ش��ایانی به رفع آلودگی های محیط زیس��تی شهرهای 
اط��راف انجام ش��ود. اس��تکی از جم��ع آوری و تصفیه 
پساب ها در ۴ تصفیه خانه شهرهای زرین شهر، مبارکه، 
صفائی��ه و ورنامخواس��ت خبر داد و در تش��ریح این کار 
اظهارکرد: این پس��اب ها در تصفیه خانه های یادش��ده 
وارد ف��از اول تصفیه می ش��وند و در ادامه به تصفیه خانه 
آب ف��ولاد مبارکه )PU۱3( منتقل می ش��وند و پس از 
آن ب��ا خط ۶۰۰ میلی متری به تصفیه خانه اس��تحصال 
پس��اب های شهری انتقال داده می ش��وند. این در حالی 
اس��ت که ف��از اول ای��ن پروژه ش��امل اح��داث مخزن 
3۰۰۰ مترمکعب��ی و خط انتق��ال ۶۰۰ میلی متری در 
واحد PU۱3 در اردیبهش��ت س��ال ۹۷ به بهره برداری 
رس��یده اس��ت. مدیر اجرای پروژه های انرژی و سیالات 
ف��ولاد مبارکه با بیان اینکه در اح��داث این تصفیه خانه 
از به روزترین فناوری موجود در دنیا ش��امل آشغال گیر، 
 ،DAF سیس��تم تزریق مواد، منعقدس��ازی، سیستم
 UV فیلتره��ای خودش��وینده و گندزدای��ی با اش��عه
اس��تفاده ش��ده گفت: بخش عمده ای از این تجهیزات از 
برترین برندهای روز دنیاس��ت که بعضا برای نخس��تین 
بار در کش��ور مورد اس��تفاده قرار گرفت��ه و همچنین در 
اوج تحریم ه��ا به س��ایت فولاد مبارک��ه وارد و در محل 
موردنظر نصب ش��ده اس��ت. وی درباره مشخصات فنی 
این پ��روژه گفت: پروژه احداث تصفیه خانه اس��تحصال 
پساب شهری فولاد مبارکه در مساحتی حدود ۲۰.۰۰۰ 
مترمرب��ع و با هزین��ه ای بالغ بر ۴۰۰ میلی��ارد ریال و ۵ 
میلی��ون یورو با ظرفیت ۱۵۰۰مترمکعب بر س��اعت و با 
قابلی��ت افزایش ظرفیت تا 3۰۰۰ مترمکعب بر س��اعت 
احداث ش��ده اس��ت. به گفته اس��تکی در س��اخت این 
تصفیه خانه از حداکثر توان شرکت های داخلی به عنوان 
س��ازندگان تجهیزات ازجمله کابل، تابلو برق، جرثقیل، 
مخازن ذخیرۀ مواد ش��یمیایی و... اس��تفاده شده است. 
استکی خاطرنشان کرد: این پروژه درحال حاضر تمامی 
مراحل پیش راه اندازی خود را طی کرده و درحال حاضر 
در حال بهره برداری و تصفیه پس��اب های شهری است و 
با راه اندازی این پروژه امکان ارس��ال کامل پس��اب های 

شهرستان های مبارکه و لنجان میسر شده است.

روی خط خبر
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چالش پیش روی ش��رکت معدن��ی واله برای 
افزای��ش تولید و فروش س��نگ آه��ن پس از آن 
که فصل س��وم سال، بازار قدرتمندی داشت و از 
سوی دیگر تولید سنگ آهن شرکت های معدنی 
اس��ترالیایی بی اچ پی و ریو تینتو کاهش داشته، 

ادامه دارد.
 ب��ه گزارش فولاد ایران، در کوتاه مدت کاهش 
تولید این ش��رکت ها می تواند بازار را تحت فشار 
قرا دهد چون تولید فولاد چین رش��د داش��ته و 

تقاضای جهانی فولاد نیز بهتر شده است.
در س��پتامبر امسال نرخ س��نگ آهن خلوص 
۶۲ درصد نزدیک به ۱۲۴ دلار در هر تن سی اف 
آر بود و تا روز گذش��ته نرخ به ۱۲۲ دلار نزدیک 
ش��د. نرخ بالای ۱۰۰ دلار س��نگ آهن که از ماه 

می تداوم داش��ته، هزینه تولید ف��ولاد را بالا نگه 
م��ی دارد و از نرخ قراضه حمای��ت خواهد کرد و 
حاش��یه سود فولادس��ازان را تحت فش��ار قرار 

می دهد.
از طرفی در ۲ماه اخیر موجودی س��نگ آهن 
بنادر چین رش��د داش��ته و افزایش موجودی و 
کاهش تقاضای فصلی در دسامبر تا فوریه امسال 
می توان��د ب��ازار را در توازن نگه��دارد حتی اگر 
عرضه س��نگ آهن غرب اس��ترالیا دچار اختلال 

شود.
گزارش اخیر ش��رکت معدنی واله حاکی از آن 
اس��ت که فروش ۹ ماه گذشته س��نگ آهن آن 
۱۷۲ میلی��ون تن بوده که ۱۰ درصد نس��بت به 
مدت مشابه سال قبل افت داشت. از طرفی نیمه 

نخس��ت سال، صادرات این شرکت به چین رشد 
داش��ته ولی فروش به ژاپن، اروپ��ا و بازار داخلی 

برزیل کمتر شده بود.
بین ژانویه تا س��پتامبر تولید س��نگ آهن این 
ش��رکت معدنی برزیلی ۲۱۶ میلیون تن شد که 
۳.۵ درصد افت س��الانه داش��ت و انتظار می رود 
برای کل س��ال به ۳۱۰ میلی��ون تن هدف اولیه 
خود برس��د. همچنین برآورد شده متوسط نرخ 
سنگ آهن وارداتی در چین سال آینده ۱۰۰دلار 
و س��ال ۲۰۲۲ تا ۸۵ دلار هر تن خشک سی اف 
آر ش��ود. تولید ش��رکت واله نیز س��ال آینده تا 
۳۴۹میلیون تن و س��ال ۲۰۲۲ به ۳۷۵ میلیون 
تن خواهد رسید و همین امر نرخ را در بازار نقدی 

سنگ آهن پایین خواهد آورد.

مع��دن مس اوی��و تولغوی در مغولس��تان کاپر 
مارک)نش��ان مس(؛ برنامه تولید مسئولانه نوین 

این صنعت؛ را به  دست آورد.
 ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی مجتم��ع م��س 
سرچشمه، شرکت تورکوایز هیل که تحت کنترل 
ری��و تینتوس��ت روز اعلام کرد که اوی��و تولغوی 
بیش از ۳۰ معیار مربوط به فعالیت های عملیاتی 
مس��ئولانه از لحاظ زیس��ت محیطی، اجتماعی و 

نظارتی را رعایت کرده است.
کاپ��ر م��ارک نخس��تین برنام��ه ب��رای تولید 
مس��ئولانه در صنع��ت مس اس��ت. کاپ��ر مارک 
که در اصل از س��وی موسس��ه بین المللی مس با 
ورودی هایی از طیف وسیعی از سهامداران شامل 
مش��تریان، س��من ها و تولیدکنندگان تدوین شد 

واحدی مستقل با شورایی از سهامداران چندگانه 
می باشد.

اولف کوئلمان، مدیرعامل تورکوایز هیل، گفت: 
»در تورکوای��ز هیل، م��ا کاملا متعه��د به تولید 
مسئولانه و شفافیت در عملیات های اویو تولغوی 
هستیم.« محل کنکات ریو تینتو در یوتا نخستین 
تولید کننده ای بود که به نشان مس دست یافت.

معدن مس اویو تولغوی به »کاپر مارک« دست یافتتوازن در عرضه و تقاضای سنگ آهن تا سال آینده

بحران کرونا و جذب نیرو در معادن استرالیا
گروهمعدن

اتاق معادن و انرژی استرالیای غربی به تازگی 
نگرانی های��ی را ایجاد کرده اس��ت که در ۱۲ تا 
۱۸م��اه آینده ب��ه ۸۰۰۰ کارگر ماه��ر دیگر در 
صنعت احتیاج خواهد داشت، این جذب به دلیل 
ادامه محدودیت های س��فر در این ایالت ممکن 

است دشوار باشد.
ب��ه گزارش صنع��ت کار، بنابراین اس��ترالیای 
غربی چگونه این خواس��ته ها را برآورده می کند 
و آی��ا می توان این کار را ب��ه صورت محلی انجام 

دهد؟
از آوریل امس��ال، اس��ترالیای غربی در تلاش 
برای مبارزه با ش��یوع ویروس کرونا، مرز سختی 
را حفظ کرده اس��ت. چنین اقدامی در حقیقت 
موفقیت  آمی��ز ب��وده اس��ت، زیرا این کش��ور از 
نخس��تین کشورهایی بود که موارد صفر را اعلام 
کرد و زندگی روزمره را از س��ر گرفت، اما تصمیم 
برای تمدید این مرز س��خت تا زمانی اس��ت که 
سایر کشورها نتیجه مشابهی را ببینند، برخی را 
به این س��وال سوق داده است که چگونه در این 

زمان نامشخص بخش معدن روی آب می ماند.
اس��تخراج معدن نه تنها ستون فقرات اقتصاد 
استرالیای غربی بلکه کل استرالیا است. به همین 

ترتی��ب، اطمین��ان از ادامه عملیات به نس��بت 
بی وقفه برای ایجاد امی��د در رکود اقتصادی در 
سرتاسر کش��ور پس از همه گیری بسیار حیاتی 
است. اما واقعا برای این بخش چه معنایی دارد؟

مشکل مرز سخت �
در حالی که همه گیری عوارض ناگوار ویرانگری 

را ب��رای بس��یاری از صنای��ع به همراه داش��ته، 
معدن��کاری در طوفان کرونا به نس��بت آس��یب 
ندیده اس��ت و به نظر می رسد هشدار اتاق مواد 
معدنی و انرژی استرالیای غربی )CME( درباره 
گرفتگی احتمالی در تامین منابع کارگران فقط 
در خدمت ثابت نگهداش��تن این واقعیت باشید. 

پاول اورینگهام، مدیرعامل CME می گوید: »در 
حالی که اعضای CME تلاش می کنند تا جایی 
ک��ه ممکن اس��ت از نیروهای محلی اس��تخدام 
کنن��د، آنها همچنین کاملا روش��ن کرده اند که 
نیازهای نیروی کار آنها برای ۱۲ تا ۱۸ ماه آینده 
از طریق اس��ترالیای غربی ب��ه طور کامل تأمین 

نمی شود.« »مدل س��ازی CME نشان می دهد 
که در این بازه زمانی، ۸۰۰۰ کارگر ماهر اضافی 
از س��وی بخش معدن و منابع مورد نیاز خواهد 
بود، از جمله برخی از متخصصان که باید از خارج 

از کشور استخدام شوند.«
طبق گفته های اورینگام، پروژه های طلا، نیکل، 
لیتیوم و س��نگ آهن در سراسر ایالت با عملیاتی 
 BHP’s South Flank، Rio از جمل��ه 
 Fortescue’s و   Tinto’s Koodaideri
Eliwana و Iron Bridge ب��ه این نیاز کمک 

می کنند.
اورینگام می افزاید: »ب��رآورد درصد کارگرانی 
که نیاز به تأمین منابع آنها از جاهای دیگر است 
اندک اس��ت، اما سهم آنها در این پروژه ها بسیار 

حیاتی خواهد بود.«
در پاس��خ ب��ه این ش��کاف پیش بینی ش��ده 
در ب��ازار مع��دن، CME گفت��ه اس��ت که در 
ح��ال بح��ث و گفت وگو ب��ا دولت اس��ترالیای 
غربی، اداره بهداش��ت اس��ترالیای غربی و پلیس 
اس��ترالیای غرب��ی در م��ورد تطبی��ق قوانی��ن 
 FIFO آزمای��ش و قرنطین��ه ب��رای کارگ��ران
اس��ت – با توجه به مقررات نرم تر که س��هولت 
 س��فر بیش��تر برای چنین کارگرانی امکان پذیر 

است.

 افزایش واردات 
سنگ آهن به چین

در سپتامبر امس��ال میلادی واردات سنگ آهن به 
چین ۸ درصد رش��د ماهانه داش��ته ۱۰۸.۵ میلیون 
تن ثبت ش��د. میزان واردات از اس��ترالیا در این مدت 
۱۱درصد بالا رفت��ه ۶۱.۹ میلیون تن بود. به گزارش 
فولاد ای��ران، همچنین واردات از اوکراین، روس��یه و 
سوئد به ترتیب ۳۷، ۷۷ و۷۶ درصد رشد ماهانه داشته 
۳، ۱.۹ و یک میلیون تن بود. همچنین مجموع واردات 
از ش��رکت های معدنی ب��زرگ اس��ترالیا ۲.۴درصد 

کاهش داشت.

 رکود تقاضا 
در بازار ورق روسیه

قیمت ه��ای  روس��یه  در  ورق  تولید کنن��دگان 
پیش��نهادی را بالا برده اند ولی خری��داران با توجه به 
پایین ب��ودن تقاضا و موجودی کافی انبارها نس��بت 
به پذیرش بازار تردید دارن��د. به گزارش فولاد ایران، 
نرخ ورق گ��رم ۵۶۳ تا ۵۷۶ دلار هر تن درب کارخانه 
است ولی نرخ مورد نظر خریداران از ۵۶۳ دلار بیشتر 
نیست. در واقع محرک رشد قیمت، تقاضا نبوده است.

 آخرین تحولات
 بازار ورق ترکیه

ورق گرم در بازار داخلی ترکیه در ۵۲۰ تا ۵۳۰دلار 
هر ت��ن درب کارخانه از جانب کارخانه ها پیش��نهاد 
شده و نرخ معاملات ۵۱۰ تا ۵۲۰ دلار است. تقاضا در 
بازار داخلی مطلوب است و خرید هایی انجام می شود. 
قیمت ه��ای صادراتی نیز مش��ابه قیمت های داخلی 
اس��ت. به گزارش فولاد ایران، ورق گ��رم وارداتی نیز 
۴۹۵ تا ۵۰۵ دلار هر تن س��ی اف آر اس��ت و به تازگی 

معامله ای نهایی نشده است.

روی خط خبر



رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان ری: برداشت 
از معادن کوه بی بی شهربانو مستلزم کارشناسی و دقت 

بیشتر است که اداره صنعت ومعدن شهرستان ری 
و کارخانه سیمان باید به عنوان متولی دقت و نظارت 

بیشتری داشته باشند

استانها
چهارشنبه
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شماره476 سالسوم

صفر تا 100 ماجرای کوه خواری کارخانه سیمان تهران
گروهمعدن

کارخانه س��یمان تهران، کوه بی بی شهربانو را 
که در جنوب پایتخت و ش��مال ش��رقی شهرری 
ق��رار دارد، تخری��ب می کند و این اث��ر تاریخی 
را که ظرفیت گردش��گری و ثب��ت ملی دارد، از 
بین می برد همچنین با مصرف س��وخت مازوت 
در زمس��تان باع��ث آلودگ��ی هوا می ش��ود اما 
دستگاه های مسئول درباره ادعای کوه خواری در 

این منطقه چه می گویند.
به گ��زارش ف��ارس، ک��وه بی بی ش��هربانو در 
ش��مال شرقی شهرس��تان ری و مشرف بر دشت 
ری ق��راردارد؛ این کوه آثار تاریخی هم چون بقعه 
بی بی شهربانو، گنبد اینانج، برج نقاره خانه و برج 
خاموش��ان ری را در دل خود جای داده است که 
ظرفیت خوبی برای گردشگری و جذب توریست 
دارد اما نه تنها هیچ اقدامی برای جذب گردشگر 
و افزایش ظرفیت ه��ای تفریحی و زیارتی در این 
کوه انجام نش��ده، کارخانه سیمان تهران در جوار 
این کوه به ش��کل بی رحمان��ه ای در حال بلعیدن 

این اثر تاریخی اس��ت. 
بس��یاری از آثار تاریخی ری که تعدادشان کم 
نیس��ت به دلیل عدم نگهداشت مناسب در حال 
از بین رفتن هس��تند و آثار تاریخی واقع در کوه 
بی بی ش��هربانو نیز مانند دیگر آثار باستانی بدون 
توجه رها ش��ده اند و کارخانه سیمان تهران نیز از 

طرفی مش��غول بلعیدن این کوه اس��ت.
6 مهر ماه به مناس��بت گرامیداشت روز جهانی 
گردش��گری، حس��ن خلیل آبادی، رئیس کمیته 
میراث فرهنگی و گردش��گری ش��ورای اس��امی 
ش��هر ته��ران، ری و تجری��ش در نط��ق پیش از 
دستور دویس��ت و س��ی و نهمین جلسه رسمی 
این شورا نسبت به توقف فعالیت کارخانه سیمان 
تهران و بهره برداری از کوه، بر اساس مفاد برنامه 
5 ساله سوم شهر تهران تأکید کرد و به سوزاندن 
مازوت در این کارخان��ه آن هم در روزهای آلوده 
ته��ران انتقاد و دلیل تش��دید آلودگی هوا را نوع 

س��وخت این کارخانه اعام کرده بود.
اما تذک��ر خلیل آبادی نه تنها مورد رس��یدگی 
قرار نگرفت بلکه روز 7 مهرماه این عضو ش��ورا به 
دلی��ل انتقاد از کارخانه س��یمان تهران به دادگاه 

احضار ش��د. 
موضوع ش��کایت این اس��ت که خلیل آبادی در 
جلس��ه ش��ورا متذکر ش��ده که کارخانه سیمان 
تهران در زمس��تان به جای گاز طبیعی به مدت 
۱۹۰روز از مازوت اس��تفاده ک��رده و این یکی از 
علل آلودگی هوای تهران است و کارخانه سیمان 
برای همین مطالب از خلیل آبادی شکایت کرده و 
در اعتراضی اعام کرده که میزان مصرف مازوت، 

نه ۱۹۰ روز بلکه ۱۰ روز بوده اس��ت.
احیای�ک�وه�بی�بی�ش�هربانو�فرصتی���

برای�افزایش�ظرفیت�گردش�گری�
حس��ین توکل��ی، مع��اون 
اس��تاندار تهران و فرماندار 
ویژه شهرس��تان ری اظهار 
کرد: کارخانه س��یمان ری 
قدی��م ب��ا مصوب��ه هیأت 
ام��ور  ب��رای  وزی��ران 
گردش��گری و حف��ظ میراث تاریخ��ی در اختیار 
ش��هرداری تهران قرار گرفته ت��ا تبدیل به موزه 

صنعت ش��ود.
وی افزود: در رابطه با کارخانه س��یمان تهران 
نیز باید کار مطالعاتی و تحقیقاتی انجام ش��ود تا 
مش��خص شود که این بارگذاری که در این مکان 
انج��ام گرفته آیا در ش��رایط فعلی صاح اس��ت، 
چقدر میزان آلایندگی دارد و چقدر در س��امت 

مردم ری تأثیرگذار اس��ت؟
معاون استاندار تهران با بیان اینکه این موضوع 
در حال پیگیری است، تصریح کرد: درصورتی که 
کوه بی بی شهربانو احیاء شود و به عنوان ظرفیت 
گردشگری مورد استفاده قرار بگیرد، اتفاق خوبی 
برای شهرس��تان و جنوب ته��ران خواهد بود که 

فضای مناس��بی برای جذب گردش��گر اس��ت.
توکل��ی با اش��اره ب��ه س��نجش های مطالعاتی 
محیط زیس��ت گف��ت: حفاظت محیط زیس��ت با 
توجه به ش��رایط ه��وای پاک باید ب��رای صنایع 
آلاینده برنامه داش��ته باش��د و با صاحدید نظر 
کارشناس��ان ام��ر می توان ط��رح بلندمدت برای 
جابه جایی کارخانه س��یمان تهران در نظر گرفت.

بهره�ب�رداری�از�مع�ادن�باید�متوقف���
ش�ود

حسن خلیل آبادی، رئیس 
کمیته می��راث فرهنگی و 
گردش��گری ش��ورای شهر 
تهران اظهار کرد: کارخانه 
س��یمان تهران به ش��کل 
بی رحمان��ه ای ک��وه بی بی 
ش��هربانو در جنوب پایتخ��ت را می بلعد و نمای 
زیبای��ی بص��ری ای��ن منطقه در ش��هرری را که 
می تواند مرکز گردشگری و تفریحی باشد، از بین 

می ب��رد. 
وی با اش��اره ب��ه اینک��ه درحال حاضر طرحی 
توسط اعضای شورای شهر با عنوان ثبت تاریخی 
کوه بی بی ش��هربانو در فهرس��ت آثار ملی مطرح 

ش��ده است، گفت: این طرح باید از طرف سازمان 
میراث فرهنگی ثبت تاریخی ش��ود و با این ثبت، 
فعالیت کارخانه س��یمان تهران متوقف می شود و 
به این ترتیب فعالی��ت گودبرداری و خاکبرداری 

ادامه نخواهد داش��ت. 
رئیس کمیت��ه میراث فرهنگی و گردش��گری 
ش��ورای ش��هر تهران تصری��ح ک��رد: امیدواریم 
مسئولان بنیاد مس��تضعفان به عنوان متولی این 
کارخانه، فعالیت کارخانه سیمان را برای سامت 
و رف��اه مردم متوق��ف کند و می توان��د آن را به 
بیابان ه��ای اطراف جاده مش��هد منتقل کند زیرا 
وجود ای��ن کارخانه موجب آلودگی مناطق ۱5 و 
۲۰ تهران ش��ده و منابع طبیعی را از بین می برد. 
خلیل آبادی با تأکید بر اینکه در کنار آثار ثبت 
شده ملی نباید حفاری کنند، بیان کرد: به دلیل 
قرار داش��تن معدن و اس��تخراج و تبدیل آن به 
سیمان مناظر طبیعی از بین می روند در صورتی 
ک��ه در دنیا مردم با زباله به فکر س��اخت کوه و 
منظره هس��تند اما کوه های طبیعی ما را اینگونه 

ازبین می برند.
وی با بیان اینکه تمام دس��تگاه ها می توانند در 
ای��ن موضوع ورود کنند، عنوان کرد: اس��تانداری 
تهران، فرمانداری ری، ش��هرداری تهران و وزارت 
می��راث فرهنگی می توانن��د ورود کنند و باتوجه 
به اینکه در کنار این کوه تعدادی اثر ثبت ش��ده 
وجود دارد، حق تخریب آن را ندارند اما کارخانه 

سیمان همچنان در حال تخریب این کوه اس��ت.
رئیس شورای اس��امی شهرستان ری با اشاره 
به ایجاد حفره هایی به عمق ۴۰ متر و گودبرداری 
از آنها تأکید کرد: اگر عملیات حفاری کوه بی بی 
ش��هربانو ادامه پیدا کند متأسفانه این کوه از بین 
رفته و تبدیل به تلی از خاک و دش��ت می ش��ود 

و باف��ت جغرافیایی این محدوده از بین م��ی رود. 
خلی��ل آبادی افزود: کارخانه س��یمان تهران و 
س��یمان ری هر دو از این کوه استفاده می کردند 
که کارخانه ری متوقف ش��ده و قرار است تبدیل 
به موزه ش��ود اما کارخانه سیمان تهران همچنان 
مش��غول فعالیت است که امیدواریم این کارخانه 

هم منتقل و تعطیل ش��ود.
وی با تأکید بر اینکه ش��هرداری و اس��تانداری 
تهران باید به این موضوع رس��یدگی جدی کنند، 
گفت: اس��تانداری تهران در این رابطه جلس��ه ای 
تش��کیل دادند و س��ازمان محیط زیست در حال 
پیگیری موضوع و نظرش ب��ا انتقال این کارخانه 
به خارج از ش��هر ب��وده و گویا این س��ازمان نیز 
از کارخانه س��یمان بابت آلایندگی شکایت کرده 

اس��ت.
رئیس کمیت��ه میراث فرهنگی و گردش��گری 
شورای شهر تهران یادآور شد: کوه بی بی شهربانو 
یکی از کوه های جنوبی ش��هر تهران و در شمال 
ش��رقی شهرری قراردارد و با ارتفاعات بسیار زیبا 
و منظره هایی در پایین دس��ت دش��ت ورامین و 
ری مکان��ی بس��یار خوش س��یما دارد همچنین 
وج��ود بقع��ه بی بی ش��هربانو دراین ک��وه باعث 
شده س��الانه پذیرای توریست هایی از کشورهای 
هند، پاکستان، افغانس��تان و سایر کشورها باشد 
ک��ه برای زی��ارت این مزار می آیند و این نش��ان 
از موقعیت گردش��گری همراه با مناظر طبیعی و 
آثارفرهنگی مربوط به دوره سلجوقیان این مکان 

دارد که کارخانه س��یمان آن را تخریب می کند.
مج�وز��� ص�دور� در� محیط�زیس�ت�

دخالت�ی�ن�دارد
اداره  زهره عبادتی، رئیس 
محیط زیس��ت  حفاظ��ت 
کرد:  اظهار  ری  شهرستان 
در رابط��ه ب��ا برداش��ت از 
شهربانو  بی بی  کوه  معادن 
مستلزم کارشناسی و دقت 
بیش��تر اس��ت که اداره صنعت ومعدن شهرستان 

ری و کارخانه س��یمان باید به عنوان متولی دقت 
و نظارت بیش��تری داش��ته باش��ند. 

وی تصریح کرد: کوه بی بی ش��هربانو به عنوان 
یک اث��ر باید از س��وی اداره می��راث فرهنگی و 
گردشگری شهرس��تان ری حفظ و حریم منطقه 

بررس��ی و نظارت کامل ش��ود. 
رئیس اداره حفاظت محیط زیس��ت شهرستان 
ری با اش��اره به آلودگی ناش��ی از حفاری معادن 
بیان کرد: بررس��ی های لازم انج��ام و انفجارهای 
ناش��ی از آن مح��دود ش��ده و فناوری های لازم 
تغییر کرده و میزان آلایندگی کاهش یافته است. 
عبادتی خاطرنش��ان کرد: پایش معادن مهم ترین 
زیس��ت محیطی  رواب��ط  در چارچ��وب  راه��کار 
و کاه��ش تخری��ب مع��ادن و آلودگ��ی کمت��ر 
محیط زیس��ت با آب پاش��ی مس��یرها و آسفالت 

معابر برای گرد و غبار کمتر انجام می ش��ود.
وی تأکید کرد: این اداره در صدور مجوز و حق 
برداش��ت از منابع طبیعی شهرس��تان ری و کوه 
بی بی ش��هربانو ری دخالتی ن��دارد و مجوز لازم 

توس��ط اداره صنعت و معدن صادر می ش��ود.
انفجار�های�کارخانه�سیمان�تهدیدی���

ب�رای�آث�ار�تاریخ�ی�
امی��ر مصیب رحی��م زاده، رئی��س اداره میراث 
فرهنگی، گردش��گری و صنایع دستی شهرستان 
ری اظه��ار ک��رد: انفجاراتی که توس��ط کارخانه 
سیمان تهران برای برداشت از معادن رخ می دهد 
آثار باستانی منطقه بی بی شهربانو، گنبد اینانج و 

برج نقاره را تحت تأثیر قرار داده اس��ت.
وی تصریح کرد: برداش��ت های کارخانه سیمان 
تهران از کوه بی بی شهربانو موجب تخریب کوه از 
لحاظ زیبایی بصری شده و در مرحله بعد موجب 
آسیب رس��اندن به بافت تاریخی منطقه می شود 
که اداره میراث فرهنگی و گردشگری مخالف این 

موضوع اس��ت.
در�برخی�مناطق�حریم�معادن�توسط���

ش�هرداری�ها�رعایت�نش�ده�اس�ت
امور  مع��اون  علی عبدی، 
مع��ادن و صنای��ع معدنی 
س��ازمان صنع��ت، معدن 
ته��ران  اس��تان  تج��ارت 
درباره نظ��ارت بر فعالیت 
مع��ادن اظهار ک��رد: همه 
مع��ادن پروان��ه بهره ب��رداری معتبر از س��ازمان 
صنعت، معدن تجارت دریافت و دارای مس��ئول 
فنی از نظام مهندس��ی معدن اس��تان هستند و 
عاوه ب��ر بازدید اس��تان، اداره صنعت، معدن و 
تجارت هر شهرس��تان بر کار برداش��ت و مسائل 

فنی و ایمنی نیز نظارت می کند.
 وی گف��ت: ب��رای واگ��ذاری و بهره ب��رداری از 
مع��ادن پس از ثبت محدوده در س��امانه کاداس 
و اس��تعام از مناب��ع طبیعی مج��وز بهره برداری 
و پروان��ه اکتش��اف صادر یا اگر ای��ن محدوده در 
مناطق ۴ گانه محیط زیست باشد بعد از استعام 
از محیط زیس��ت صدور مجوز و مراحل بعدی نیز 

تأیید می ش��ود.
معاون ام��ور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صمت اس��تان تهران با اش��اره به اعتراض برخی 
سکونتگاه ها به مس��ائل و مشکات معادن عنوان 
کرد: در برخی مناطق حریم معادن رعایت نشده 
و تجاوز س��کونت گاه ها و دادن مجوز ساخت وساز 
تا نزدیکی محدوده معادن توس��ط ش��هرداری ها 
موج��ب تعطیلی برخ��ی معادن ش��ده و این در 
حالی اس��ت که حریم معادن باید تا 5۰۰ تا ۲۰۰ 

متر رعایت ش��ود.
عب��دی در همی��ن رابطه بی��ان ک��رد: میزان 
بهره برداری مع��ادن در پروانه اکتش��اف آن قید 
ش��ده و ما نیز با کنترل ظرفی��ت واحد فرآوری، 
نظارت مس��ئول فن��ی معدن همچنی��ن کنترل 
می��زان مص��رف برق و ی��ا تهیه نقش��ه های بروز 

توس��ط پهبادها، مراقب هس��تیم تا با برداش��ت 
اضافه خطری مناب��ع طبیعی را تهدید نکند. وی 
نظارت بر معادنی هم چون سیمان تهران را بسیار 
راح��ت دانس��ت و اضافه کرد: به ط��ور مثال این 
واحد برای تولید س��الانه ۴ میلیون تن س��یمان 
احتی��اج ب��ه ۱.6 براب��ر تولید، مع��ادل 6میلیون 
تن ماده اولیه برداش��ت دارد ک��ه در کنترل های 

نظارتی براحتی مش��خص می ش��ود.
مع��اون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صمت اس��تان ته��ران در پای��ان ذات کار معدن 
را تخریب دانس��ت و خاطرنش��ان کرد: با وجود 
س��فارش مقامات عالی کش��ور به توسعه معادن 
برخ��ی تخریب ه��ا از الزامات ب��وده در غیر این 
صورت مواد اولیه نداشته و با مشکات عدیده ای 

روبه رو خواهیم  بود.
وزارت�صنع�ت�هیچ�گزارش�ی�برای���

تخلف�ارائه�نکرده�اس�ت
حسن ردائی، معاون حفاظت و امور اراضی اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران درباره 
نظارت مع��ادن اظهار کرد: میزان نظارت به حدی 
اس��ت که معدن دار از محدوده پروانه خود بیشتر 

تجاوز نکند.
وی درباره صدور پروانه اکتشاف و بهره برداری 
بیان کرد: س��ازمان صنعت معدن تجارت متولی 
ام��ورات معادن به محض شناس��ایی ب��ار معدنی 
از ه��ر گروهی چنانچه عرصه مع��ادن در اراضی 
ملی واقع ش��ده طبق ماده ۲۴ قانون معادن باید 
از دس��تگاه های متول��ی از جمل��ه منابع طبیعی 
 اس��تعام ک��رده ک��ه معم��ولا قبل از اکتش��اف

انجام می ش��ود.
معاون اداره کل منابع طبیعی استان تهران در 
همی��ن رابطه ادامه داد: مناب��ع طبیعی با در نظر 
گرفت��ن محدودیت ها که قانون گ��ذار پیش بینی 
کرده در مدت ۲ماه پاس��خ استعام را داده و در 
صورت مثبت بودن نظر پروانه اکتشاف و متعاقبا 
پروان��ه بهره برداری هم صادر می ش��ود که صدور 
پروانه ه��ا و صاحی��ت معدن دارها در س��ازمان 

صنعت و معدن بررس��ی می ش��ود.
ردائ��ی درب��اره معادن م��اده ۲۴ عن��وان کرد: 
درس��ال های گذش��ته عمده معادن رعایت ماده 
۲۴ نش��ده و بدون مهلت مقرر به هر ترتیبی که 
اتفاق افتاده معروف ش��دند به معادن ماده بیست 
و چه��اری یعن��ی منابع طبیع��ی در مدت ۲ ماه 
پاسخ استعام را نداده و بدون نظر ماهیتی منابع 
طبیعی پروانه صادر ش��ده که در سال های اخیر 

این موضوع خیلی کمتر ش��ده اس��ت.
وی درباره اختیارات منابع طبیعی پس از صدور 
پروان��ه فعالیت گف��ت: در محدوده مع��دن منابع 
طبیعی هیچ سمتی نداشته به استثنای مکان هایی 
که مش��مول مراتع بوده و بهره بردار داشته حقوق 
بهره برداران برابر بن��د ب ماده ۱۴7 باید احصاء و 
پرداخت شود اما میزان نظارت در معادن به حدی 
اس��ت که معدن دار از محدوده پروانه خود بیشتر 

تجاوز نکند.
مع��اون اداره کل منابع طبیعی اس��تان تهران 
درباره کوه خواری توس��ط ش��رکت سیمان تهران 
تصری��ح کرد: برای اس��تخراج م��اده معدنی باید 
کوه تراش��یده شده که در صورت داشتن مجوز از 
سازمان صنعت معدن تجارت واژه تصرف، تخلف 

و کوه خواری اتاق نمی ش��ود.
ردائی با اش��اره به عدم دریافت گزارش فعالیت 
غیرمج��از و تخل��ف از مجموع��ه س��یمان تهران 
خاطرنش��ان کرد: زمانی که مرج��ع صدور پروانه 
بهره برداری هیچ گزارشی برای تخلف ارائه نکرده 
اگر نهاد دیگری ب��دون اطاع بگویند کوه خواری 

انجام گرفته جالب نیس��ت.
کارخان�ه��� فعالی�ت� زیس�ت:� محی�ط�

س�یمان�تهران�اس�تاندارد�اس�ت
سعید محمودی، مدیر کل 
محیط زیست استان تهران 
فعالیت  ب��ر  نظارت  درباره 
مع��ادن اظهار ک��رد: طبق 
نظارت ه��ا  اس��تانداردها 
س��ختگیرانه تر شده است. 
وی در ادامه گفت: طبق اس��تانداردها بر فعالیت 
معادن و صنایع نظارت ش��ده و اگر تخلفی انجام 
ش��ود ب��دون هی��چ اغماض��ی برخ��ورد جدی و 

ش��دیدتری انجام گرفته و آنها ب��ه عنوان صنایع 
آلاینده معرفی می ش��وند. مدیرکل محیط زیست 
استان تهران درباره فعالیت کارخانه سیمان بیان 
کرد: طبق پیش بینی های انجام شده این شرکت 
باید از منابع س��یمان برداش��ت کرده در غیر این 
صورت فعالیت تعطیل و امورات زندگی مردم که 
وابس��ته به آن ب��ود مختل می ش��ود.  محمودی 
مجوز کارخانه س��یمان ته��ران را متعلق به ادوار 
گذشته دانست و ادامه داد: زمانی که این شرکت 
اح��داث و برای آن مع��دن پیش بینی ش��ده در 
اط��راف آن زندگی وجود نداش��ته ام��ا اکنون با 
گذشت سالیان س��ازمان محیط زیست موظف به 
تضمین بهداش��ت مردم در اطراف معدن اس��ت. 
وی در همی��ن رابطه عنوان کرد: اس��تانداردهای 
کارخانه سیمان نسبت به ۲۰ سال گذشته بسیار 
س��ختگیرانه تر ش��ده و روزبه روز در حال افزایش 
بوده و تم��ام این فرآیند برای س��امت جمعیت 
اطراف آن اس��ت که این مجموعه امس��ال و سال 

گذش��ته تمام استانداردها را رعایت کرده اس��ت. 
مدیرکل محیط زیست اس��تان تهران با تأکید به 
رعایت تمامی استانداردها توسط کارخانه سیمان 
تصری��ح کرد: نظارت بر فعالی��ت این مجموعه به 
صورت آناین در حال رصد بوده و یک کارشناس 
ناظر مستقر در کارخانه هر روز مخازن سوخت را 
بررسی می کند. محمودی ماهیت فعالیت معادن 
را آلوده دانست و خاطرنشان کرد: با وجود رعایت 
س��ختگیرانه اس��تانداردها بای��د ساخت وس��ازها 
و کلون��ی زندگی مردم در حریم معادن توس��ط 

شهرداری ها و دستگاه های ذی ربط رعایت ش��ود.
ام�کان�تعطیل�ی�و�ی�ا�انتقال�س�یمان���

تهران�به�هیچ�عنوان�وجود�ندارد
حس��ینی،  عب��اس  س��ید 
سیمان  شرکت  مدیرعامل 
تهران با اش��اره ب��ه اینکه 
بخش��ی از مواد اولیه مورد 
نیاز از محدوده کوه بی بی 
می شود،  برداشت  شهربانو 
اظهار کرد: کلیه مراحل استخراج از معدن بی بی 
ش��هربانو با موافقت اداره منابع طبیعی و نظارت 
همه جانبه و سخت گیرانه سازمان صنعت، معدن 
و تجارت در راس��تای رعایت میزان ایجاد لرزش، 
صدا و فاصله استاندارد با منازل مسکونی، اماکن 
متبرکه و آثار باس��تانی واقع در محدوده اس��ت.  
وی اف��زود: ب��ه منظور رعایت مس��ائل زیس��ت 
محیط��ی و قوانی��ن در معدن اس��تخراج در این 
مع��دن از ۴5 درصد به ۳۰ درصد کاهش یافته و 
با وجود تأثیر این مس��ئله بر افزایش هزینه تمام 
ش��ده تولی��د س��یمان، این واح��د اس��تفاده از 
چاشنی های نانل که میزان صدا و ارتعاش حاصل 
از انفج��ارات را ت��ا ح��د اس��تانداردهای مصوب 
کاه��ش می ده��د با هزینه ه��ای بس��یار بالاتر از 
چاش��نی های معمولی در دس��تور کار خود قرار 

داده اس��ت. 
مدیرعام��ل ش��رکت س��یمان تهران با اش��اره به 
اینکه استخراج مواد اولیه در این محدوده نتیجه 
تولید بیش از 66 س��ال ش��رکت س��یمان تهران 
است، گفت: برداشت شرکت سیمان تهران تأثیر 
بس��زایی بر زیبایی بصری ای��ن کوه و جاذبه های 
گردش��گری آن ن��دارد کمااینکه مح��دوده بقعه 
بی بی شهربانو، محدوده جدا و مستقل و با فاصله 
بس��یار بالاتر از اس��تاندارد های مصوب، از معادن 

س��یمان تهران بوده و دسترس��ی مجزایی دارد. 
حسینی یادآور شد: شرکت سیمان تهران همواره 
متعه��د به حفظ این مکان مقدس و مذهبی بوده 
و است و این مهم با دعوت از موسسه لرزه نگاری 
دانش��گاه ته��ران و تعیین میزان ل��رزه حاصل از 

اس��تخراج مواد معدنی انجام پذیرفته اس��ت. 
 وی با بیان اینکه میزان مواد ناریه مورد استفاده 
به کمتر از ۲۰درصد کاهش یافته اس��ت، تصریح 
کرد: این واحد با وجود هزینه های تحمیل ش��ده، 
مبادرت به اس��تفاده از مواد ناریه استاندارد طبق 
مجوزهای وزارت صنعت، معدن و تجارت و رعایت 
تناسب میزان اس��تفاده از مواد منفجره با فواصل 
منازل مس��کونی یا تأسیس��ات اس��ت که فاصله 
ابتدایی ترین تأسیس��ات یا منازل مسکونی خیلی 
بالاتر از اس��تانداردهای در نظر گرفته ش��ده برای 
 میزان مصرف م��واد منفجره در انفجارات اس��ت.  
مدیرعامل ش��رکت س��یمان تهران در ادامه بیان 
ک��رد: هزینه اح��داث یک خط تولیدی س��یمان 
درحال حاضر بالغ بر ۳۰ هزار میلیارد ریال اس��ت 
لذا با توجه به فعالی��ت 5 خط تولیدی موجود در 
س��یمان تهران عما امکان تعطیلی این خطوط و 
اح��داث خطوط جدید و ی��ا انتقال این خطوط به 

هیچ عنوان وجود ندارد. 
حس��ینی با بیان اینک��ه اصولا اح��داث کارخانه 
س��یمان صرف��ا در ج��وار محدوده ه��ای معدنی 
مناس��ب امکان پذیر اس��ت، گفت: ع��اوه بر این 
مس��ئله درصورت عدم تأمین بخش��ی از سیمان 
مورد نیاز ش��هر تهران توسط سیمان تهران، این 
کالا از فاصله بس��یار دور باید به شهر منتقل شود 
که عاوه بر صرف سوخت و انرژی بالا برای حمل 
این میزان س��یمان، افزای��ش تصادفات جاده ای 
همچنی��ن افزایش آلاینده های زیس��ت محیطی 

ش��هر تهران می ش��ود.

 تولید ۱۲۰هزار تن 
سنگ تزئینی و ساختمانی 

در لردگان 

رئی��س اداره صنعت، معدن و تج��ارت لردگان 
گفت: از ۱۱ معدن س��نگ تزئینی این شهرستان 
امسال افزون بر ۱۲۰ هزار تن سنگ تولید و روانه 

بازار مصرف شد. 
به گ��زارش ایرنا، همایون ش��جاعی اظهار کرد: 
معدن سنگ تزئینی رنگ آبی کمیاب فارد لردگان 
ب��ه دلیل رکود اقتصادی و موانع صادرات تا س��ال 
۹۲ غیر فعال بود که در دولت تدبیر و امید فعال و 

به چرخه تولید بازگشت.
رئی��س اداره صنعت، معدن و تج��ارت لردگان، 
ظرفیت تولید س��الانه س��نگ مرمریت شهرستان 
را بی��ش از ۱۰ ه��زار تن عنوان ک��رد و افزود: در 
صورت آماده شدن زیرساخت ها و مشارکت بخش 
خصوصی، کارخانه فرآوری محصول نیز در منطقه 

راه اندازی خواهد شد.
ش��جاعی، با اش��اره به فعال بودن ۱5 معدن در 
شهرس��تان لردگان در قالب تولید ش��ن و ماسه و 
گچ با اشتغال مستقیم و غیر مستقیم حدود ۸۰نفر، 
تاکید کرد: بخش��ی از مع��ادن منطقه نیز به دلیل 

کمبود نقدینگی غیر فعال است. 
ب��ه گفت��ه وی، در شهرس��تان ل��ردگان اکنون 
57 واح��د صنعتی ب��زرگ، متوس��ط و کوچک با 
اشتغالزایی یک هزار و ۱۰۰نفر در بخش پتروشیمی، 
تولید خوراک آبزیان و مواد ش��وینده فعال است و 
زیرساخت های لازم برای سرمایه گذاری در بخش 

صنعت شهرستان فراهم شده است. 
رئی��س اداره صنعت، معدن و تج��ارت لردگان، 
عبور خط اصلی گاز و برق جنوب به ش��مال کشور 
از لردگان و مستعد بودن آب و هوا، زمین مناسب 
در دشت های منطقه و قرار گرفتن این شهرستان 
در مسیر محور ش��ریانی و ترانزیتی جاده اصفهان 
به خوزس��تان و محل اتصال فات مرکزی کش��ور 
به جن��وب را از جمله مزیت های س��رمایه گذاری 

شهرستان عنوان کرد. 
ل��ردگان در ۱6۰ کیلومتری مرکز چهارمحال و 

بختیاری واقع شده است.

آتشباری در ملوند آغاز شد

نخس��تین مرحله آتشباری در معدن روی ملوند 
انجام شد. به گزارش نقل از روابط عمومی شرکت 
تهی��ه و تولید مواد معدن��ی، مطابق با برنامه زمان 
بندی و ط��رح بهره برداری، عملیات بهره برداری از 
معدن روی ملوند از ابتدای آذرماه س��ال گذش��ته 
آغ��از و تاکن��ون ح��دود ۱۳۰ ه��زار مترمکع��ب 
عملیات اس��تخراجی در این معدن انجام ش��ده و 
 از این میزان ۲۰ هزار تن کانس��نگ روی استخراج 

شده است.
بن��ا بر این گ��زارش؛ روش اس��تخراج در معدن 
روی ملوند به صورت روباز پلکانی است که تاکنون 
نیزکلیه عملیات استخراجی در معدن با استفاده از 
پیکور و به وس��یله ۲ دستگاه بیل مکانیکی توسط 

راهبراجراشده است.
در ادام��ه عملیات اس��تخراجی از ای��ن معدن، 
نخس��تین مرحله آتشباری به منظور باطله برداری 
و اصاح وضعیت ایمنی به لحاظ ارتفاعی پله های 
مع��دن در بخش غربی پیت انج��ام و با انجام این 
عملیات آتش��باری، حدود 5 هزار مترمکعب باطله  

برداشت خواهد شد.
لازم به ذکر اس��ت، مع��دن روی ملون��د دارای 
ذخی��ره ۱7۰ ه��زار تن کانس��نگ روی ب��ا عیار 
6.۳ درصد اس��ت که بهره ب��رداری از آن در قالب 
مش��ارکت ب��ا بخ��ش خصوص��ی در ح��ال انجام 
اس��ت و درحال حاض��ر نی��ز ۲5 نف��ر ب��ه صورت 
 مس��تقیم در ای��ن مع��دن مش��غول ب��ه فعالیت 

هستند.

اخبار
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مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو 
در مراس��م تقدیر از فرمانده��ان نیروی انتظامی 
شهرس��تان اردکان، گف��ت: بی تردی��د توس��عه 
اقتصادی در گرو آرامش و امنیت اقتصادی است. 
بنابرای��ن لازمه رش��د و توس��عه در هر جامعه ای 
برخوردار بودن از نی��روی انتظامی توانمند برای 

برقراری آرامش است.
به گ��زارش رواب��ط عموم��ی چادرمل��و، ناصر 
تقی زاده در مراس��م تقدی��ر از فرماندهان نیروی 
انتظامی شهرس��تان اردکان که به مناسبت هفته 
نیروی انتظامی در مجتمع معدنی چادرملو برگزار 
ش��د، اظهارکرد: به عنوان یک ش��هروند، وظیفه 
خود می دانم از خدمات شبانه روزی پرسنل خدوم 
ای��ن نیرو برای برقراری نظم و امنیت در کش��ور 

تقدیر و تشکر کنم.
وی اف��زود: بی تردی��د توس��عه اقتص��ادی در 
گ��رو آرام��ش و امنیت اقتصادی اس��ت. بنابراین 
لازمه رش��د و توس��عه در هر جامعه ای برخوردار 
ب��ودن از نیروی انتظامی توانمن��د برای برقراری 

آرام��ش اس��ت. تق��ی زاده تصریح ک��رد: وظیفه 
ما ایج��اد امی��د در دل مردم و به وی��ژه جوانان 
ب��رای ترس��یم آینده ای روش��ن اس��ت و در این 
راه حف��ظ امنیت نیز یک اصل انکارناپذیر اس��ت 
 که بخ��ش عمده آن ب��ر عهده نی��روی انتظامی 

است.
س��رهنگ صادقیان، فرمانده نی��روی انتظامی 
شهرستان اردکان نیز از حمایت ها و نقش شرکت 
چادرملو در ایجاد امنیت شغلی و رونق اقتصادی 

در منطقه تقدیر و تشکر کرد.

ش��رکت مجتمع فولاد خراس��ان با فاصله معنی دار از دیگر فولاد سازان 
کش��ور رشد ۹۲ درصدی حاشیه س��ود خالص را برای ۶ ماه نخست امسال 

ثبت کرد. 
به گزارش روابط عمومی فولاد خراس��ان ، کس��ری غف��وری، مدیرعامل 
مجتمع فولاد خراس��ان گفت :  علاوه بر کسب بالاترین سود خالص در بین 
ش��رکت های فولادی، حاشیه سود خالص این ش��رکت )که در ۶ ماهه اول 
س��ال ۱۳۹۸ حدود ۱۸ درصد بوده(، در ش��ش ماه دوم امس��ال با رشد ۹۲ 

درصدی به حدود ۳۵درصد رسید.
این در حالی اس��ت که حاش��یه سود ناخالص این ش��رکت در ۶ ماه اول 
س��ال ۱۳۹۹ حدود ۹۱درصد رشد داشته اس��ت.به گفته غفوری، در حالی 
که حاش��یه سود ناخالص شرکت در ۶ ماه نخست پارسال حدود ۲۱ درصد 
بوده، فولاد خراس��ان با ثبت حاشیه سود ناخالص ۴۱درصدی در شش ماه 
اول امس��ال موفق به ثبت بالاترین حاش��یه سود ناخالص در ۷ سال گذشته 
ش��د.مدیرعامل فولاد خراسان، رشد چشمگیر عملکرد این شرکت را از نظر 
س��ودآوری و نس��بت های عملکردی در ۶ ماه امسال نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل، پیامد مدیری��ت »بازاریابی و فروش« محصولات از یک س��و و 
»مدیریت بهای تمام شده«ی محصولات تولیدی دانست که باعث افزایش 
حاشیه سود خالص و ناخالص شده و سودآوری، بهره وری و بازدهی سرمایه 
را برای فولاد خراس��ان به همراه داشته اس��ت.بر اساس این گزارش، درآمد 
فولاد خراسان از فروش محصولات خود در بورس کالا نیز قریب به ۲.۵ برابر 

ش��ده و از ۶هزار و ۲۵۴ میلیارد ریال برای ش��ش ماه نخس��ت سال قبل به 
بیش از ۲۱هزار و ۵۰۰میلیارد ریال در نیمه امس��ال رسیده است.همچنین 
حجم معاملات فولاد خراس��ان در رین��گ صنعتی بورس کالا، در ۶ ماه اول 
س��ال به رقم ۲۸۶هزار و ۳۱۶ تن رس��یده که این رقم در مدت مشابه سال 
گذش��ته ۱۶۱هزار و ۸۶۴ تن بوده اس��ت.با وجود کاهش ارسال محصولات 
به دلیل توقف فعالیت های ش��رکت در ۲۰ روز اول فروردین ماه امس��ال و 
به تبع آن کاهش حجم فروش محصولات در ۶ ماه اول س��ال در مقایس��ه با 
س��ال قبل، مجتمع فولاد خراسان با ثبت ۲هزار ۷۶۶ میلیارد تومان فروش 
در ۶ ماه نخس��ت امس��ال، رش��د ۲۷ درصدی درآمد ریالی ناشی از فروش 
محصولات خود را به ثبت رس��اند. این رقم در مقایسه با فروش سال قبل در 
همین مدت، بیش از ۵۸۷ میلیارد تومان افزایش درآمد را برای این شرکت 
بزرگ بورس��ی نش��ان می دهد. مدیرعامل فولاد خراسان سال۹۹ را یکی از 
موفق ترین سال های عملکردی شرکت دانست و افزود: خدا را شاکرم که در 
سال »جهش تولید« با همت، غیرت و تلاش همکاران در مجتمع توانستیم 
با اقتدار و فاصله ای معنی دار در صدر بزرگترین مجتمع های فولاد کش��ور 
ق��رار بگیری��م؛ همدلی، تلاش و یکرنگی کارکنان در کس��ب موفقیت های 
تولیدی و اقتصادی ش��رکت تاثیر غیرقابل انکار داش��ته است. گفتنی است 
سهامداران عمده این مجتمع، »موسسه صندوق بیمه اجتماعی روستائیان 
و عش��ایر«، »شرکت س��رمایه گذاری توس��عه معادن و فلزات« و »موسسه 

صندوق حمایت از بازنشستگی« کارکنان فولاد هستند.

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:

لازمه توسعه اقتصادی، امنیت سرمایه گذاری در کشور است
صدرنشینی فولاد خراسان در رشد حاشیه سود

روزهای خوب در انتظار صنعت آلومینیوم 
گروه معدن

امس��ال ب��ا افتت��اح بزرگ تری��ن کارخان��ه 
تولید آلومینیوم اولیه در کش��ور، زمینه برای 
توس��عه صنعت آلومینیوم کش��ور و همچنین 
اشتغال زایی برای یک هزار نفر به طور مستقیم 
فراهم شد. ش��رکت مجتمع صنایع آلومینیوم 
جن��وب در نظر دارد تا با فعال س��ازی فازهای 
دوم و س��وم خود در آین��ده نزدیک، علاوه بر 
اینکه ظرفیت تولید شمش آلومینیومی کشور 
را افزایش دهد، اس��لب و بیلت آلومینیومی را 
نیز به س��بد محصولات خ��ود اضافه کند و به 
الگویی در زمینه تحقق »جهش تولید« تبدیل 
ش��ود. درباره وضعیت و برنامه های توس��عه ای 
س��الکو »فل��زات آنلاین« با عل��ی عبداله نژاد، 
مدیرعامل این شرکت گفت وگو کرده است که 

در ادامه می خوانید: 
اولویت ه�ای  � و  برنامه ه�ا  مهم تری�ن 

ش�رکت صنای�ع آلومینیوم جن�وب در 6 
ماهه دوم سال »جهش تولید« چیست؟

در تاریخ ۴ اردیبهش��ت ماه امسال، شرکت 
مجتم��ع صنای��ع آلومینی��وم جنوب توس��ط 
ریاس��ت محترم جمهوری افتتاح شد و از این 
تاریخ به بعد، فعالیت تولیدی این شرکت طبق 
برنامه انجام پذیرف��ت. درحال حاضر، ظرفیت 
تولید ۸۰ هزار تن شمش آلومینیومی در مدار 
قرار گرفته است و تکمیل آن تا ۱۰۰ هزار تن 
در م��اه جاری محقق خواهد ش��د. اصلی ترین 
برنام��ه ما ب��رای تحقق وعده جه��ش تولید، 
بهره ب��رداری از فاز دوم تولید کارخانه اس��ت. 
ب��ه این ترتیب تا پایان امس��ال ظرفیت تولید 
شمش آلومینیومی در سالکو به ۲۰۰هزار تن 
خواهد رس��ید. ظرفیت تولید قبلی کش��ور به 
صورت اس��می در حدود ۶۰۰ ه��زار تن بوده 
اس��ت که تا پایان س��ال ۴۰ درصد به ظرفیت 
تولید این فلز در کش��ور افزوده خواهد شد. در 
آغاز سال آتی نیز سومین خط تولید ۱۰۰هزار 
تن��ی را به م��دار وارد خواهیم ک��رد که باعث 
افزای��ش ظرفی��ت تولید آلومینیوم درکش��ور 

نسبت به سال گذشته خواهد شد.
ب��ا افتتاح و ورود ش��رکت صنایع آلومینیوم 
جن��وب ب��ه عرصه تولی��د آلومینیوم کش��ور، 
می ت��وان ب��ا قاطعیت گفت ک��ه از نظر تامین 
آلومینیوم و مصرف داخلی خودکفا هس��تیم. 
اتفاق و دستاورد مهم تر این است که ما بتوانیم 
آلیاژهای آلومینیومی مورد نیاز داخل کش��ور 
را نی��ز تامی��ن کنیم. محصول اصلی ش��رکت 
سالکو، شمش آلومینیومی است که در کارگاه 
ریخته گری ش��ماره یک تولید می شود اما در 
کارگاه ریخته گری ش��ماره ۲ که در نیمه دوم 
امس��ال وارد مدار تولید خواهد ش��د، بیلت و 
اس��لب آلومینیوم��ی تولید می ش��ود. با توجه 
به بررسی های انجام ش��ده درباره نیاز صنایع 
پایین دس��تی، تمرک��ز خود را ب��ر تامین نیاز 
بازار داخلی معطوف کرده ایم و در این راس��تا، 
علاوه بر ش��مش های یک ه��زار و ۵۰ پوندی 
آلومینیوم، اس��لب و بیلت آلومینیومی نیز در 

آینده نزدیک تولید و عرضه خواهد شد.
همچنی��ن راه ان��دازی واح��د آندس��ازی با 
ظرفی��ت ۱۶۴ هزار ت��ن در برنامه ق��رار دارد 
ک��ه ای��ن پ��روژه درحال حاض��ر در مرحل��ه 
پیش راه ان��دازی قرار گرفته اس��ت و ظرف دو 
ماه آینده راه اندازی آزمایش��ی و تا پایان سال 
به بهره برداری خواهد رس��ید. امیدوار هستیم 
 که در فصل پایانی سال واحد آندُسازی نیز به 

بهره برداری برسد.
ش�رکت س�الکو تنه�ا تولیدکنن�ده  �

شمش آلومینیومی 99.9 درصد در کشور 
است. در این باره توضیحاتی بفرمایید.

درج��ه خلوص در تولی��د آلومینیوم اهمیت 

زیادی دارد و مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب 
با در اختیار داش��تن فن��اوری منحصربه فرد، 
توانای��ی تولید ش��مش آلومینیوم��ی با درجه 
خلوص ۹۹.۹ درصد را دارد. فناوری ۴۳۰ کیلو 
آمپ��ری این کارخانه در س��طح منطقه نمونه 
مش��ابه ندارد و کرد کیفیت بالای محصول آن 
را می توان در شمش های آلومینیومی که نیمه 
نخس��ت امس��ال تولید و عرضه شد، مشاهده 
کرد. میانگین درجه خلوص محصولات عرضه 
شده در بازار از سوی صنایع آلومینیوم جنوب، 

بالاتر از ۹۹.۸ و عموما ۹۹.۹ است. 
علاوه  بر فناوری، عامل دیگری که در خلوص 
ش��مش آلومینیومی موث��ر بوده، م��واد اولیه 
 Operation ،مصرفی است. س��ومین مورد
یا ب��ه عبارت دیگر نوع بهره برداری اس��ت که 
همکاران متخصص در خطوط بهره برداری به 

این مهم مشغول هستند. 
یعن��ی نحوه عملکرد بهره برداران در کیفیت 
محص��ول تاثی��ر مس��تقیم دارد. مجموع این 
عوامل در کارخانه باعث می ش��ود تا محصول 

با کیفیتی را تولید کنیم.
درحال حاضر وضعیت عرضه ش�رکت  �

مجتم�ع صنای�ع آلومینی�وم جن�وب در 
بورس کالای ایران چگونه است؟

ب��ا ورود ب��ه زمینه تولید، مقدمات ش��رایط 
ورود به بازار بورس کالا فراهم ش��د و از تاریخ 
۳۰ تیر ماه امس��ال تا ۳۰ شهریور ماه، تقریبا 
نیمی از محصولات تولید ش��ده س��الکو را در 
بورس کالا عرضه کردیم. به عبارتی در حدود 
۳۲ ه��زار تن ش��مش آلومینیوم��ی در مدت 
مذک��ور تولی��د و حدود ۱۵ هزار ت��ن از آن از 
طریق بورس کالا به دست صنایع پایین دستی 
رس��ید. این امر کمک کرد ت��ا نیاز این صنایع 
به ش��مش آلومینیومی برطرف شود و میزان 
تولید آنها افزایش یابد. همچنین حضور سالکو 
در بورس کالا موجب برقراری تعادل و کنترل 
نرخ آلومینیوم در بازار ش��د. ب��ه عبارت دیگر 
اگ��ر این حجم از ش��مش آلومینیومی در این 
مدت عرضه نمی شد، نرخ این محصول در بازار 

می توانست بیش از نرخ کنونی باشد.
م�واد اولیه م�ورد نیاز خ�ود را از چه  �

منابعی تامین می کنید؟
تقریب��ا بی��ش از ۷۰ درص��د از م��واد اولیه 
آلومینیوم��ی ازجمله پودر آلومینا یا اکس��ید 
آلومینی��وم از طریق واردات تامین می ش��ود. 
با توج��ه ب��ه محدودیت های فراوان��ی که در 
بح��ث انتقال ارز وج��ود دارد، عمده تامین ما 

از طریق تهات��ر محصولات انج��ام می پذیرد. 
به این صورت که ما محصول س��اخته ش��ده 
خود را که همان ش��مش آلومینیومی اس��ت، 
به تامین کنن��دگان آلومینا عرض��ه و در ازای 
آن م��اده اولی��ه مورد نی��از خ��ود را دریافت 
می کنیم. خوش��بختانه تاکنون علی رغم وجود 
تمام چالش ها و معضلات ناش��ی از تحریم ها، 
توانس��ته ایم مواد اولیه مورد نیاز خود را از این 
 طری��ق تامین کنیم و بتوانی��م تولید پایداری 

داشته باشیم. 
همواره با وج��ود محدودیت های روزافزون، 
تلاش خود را نیز برای جلوگیری از ایجاد وقفه 

در تولید کارخانه افزایش داده ایم.
وضعی�ت بازار ش�مش آلومینیومی را  �

چگونه ارزیابی می کنید؟
می��زان تولید ش��مش آلومینیومی کش��ور 
پاس��خگوی صنایع پایین دس��تی ب��وده و این 
میزان مازاد بر مصرف داخلی اس��ت. به همین 
دلیل صنایع پایین دستی آلومینیوم در تامین 
مواد اولیه خود با معضلی روبه رو نیس��تند. اما 
مهم ترین موضوع، عرضه ش��مش آلومینیومی 
ب��ا ن��رخ مناس��ب و رس��یدن آن  به دس��ت 
تولیدکنندگان اس��ت. در این خصوص کنترل 
بازار به شدت بر تعیین نرخ شمش آلومینیومی 
تاثیرگذار ب��وده و تاکنون همکاری های وزارت 
صنع��ت ، مع��دن و تجارت و ایمی��درو، نقش 
س��ازنده ای در ای��ن کنترل ایفا کرده اس��ت. 
ب��ا توجه ب��ه تمهیداتی که در راس��تای ایجاد 
ثبات در بازار در نظر گرفته ش��ده است، تمام 
شرکت ها موظف به عرضه محصولات خود در 
بورس کالا هس��تند و متولیان ام��ر برای آنها 
سهمیه هایی را تعیین کرده اند که ما توانستیم 
بی��ش از س��همیه ای که برای س��الکو در نظر 
گرفته شده بود، شمش آلومینیومی در بورس 

کالا عرضه کنیم.
نظر ش�ما درب�اره س�رمایه گذاری در  �

معادن کش�ورهایی نظیر گین�ه و واردات 
بوکسیت به کشور چیست؟

بی��ش از ۳ده��ه از عن��وان ش��دن پ��روژه 
س��رمایه گذاری در مع��ادن بوکس��یت گین��ه 
می گ��ذرد و تفاهمنام��ه ای ک��ه در این ب��اره 
منعقد شده نیز به همان دوره اختصاص دارد. 
متاسفانه عزم جدی و راسخ در عملیاتی شدن 
ای��ن پروژه تا کنون وجود نداش��ته که یکی از 
عل��ل آن، عدم وج��ود جذابیت های لازم برای 
س��رمایه گذاری بخش خصوصی در این بخش 

بوده است.

 ب��ه این ترتی��ب، وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت موظف اس��ت تا به طور مس��تقیم این 
پ��روژه را اجرا کند. البت��ه اقتصادی بودن این 
پروژه مورد سوال اس��ت و باید تاکید کرد که 
در صورت سرمایه گذاری منطقی در این بخش 
می ت��وان به نتیجه مطلوب دس��ت یافت. باید 
توجه داش��ت که فاصله مع��ادن گینه تا بنادر 
کش��ور چشمگیر است و مس��یر نقل و انتقال 

طولانی و پر هزینه خواهد بود. 
طب��ق آخری��ن اخب��ار، ایمیدرو ب��ا کمک 
مش��اوران طرح برای این موض��وع تدابیر لازم 
را اندیش��یده اند و در صدد به نتیجه رس��یدن 

این پروژه هستند.
علاوه ب��ر اینکه مطالع��ات اقتصادی خوبی 
روی ای��ن پروژه انجام ش��ده اس��ت، باید عزم 
جدی برای عملیاتی ش��دن آن وجود داش��ته 
باشد و ممکن اس��ت دولت به تنهایی قادر به 
اجرای پ��روژه انتقال خاک معدن��ی از معادن 
گینه به کشور نباش��د؛ پس صنایع بالادستی 
آلومینی��وم نیز می توانند با مش��ارکت در این 

طرح به کمک دولت بشتابند. 
پرس��ش مهمی که در اینجا مطرح می شود 
این اس��ت که آی��ا صرفا ب��ا ورود بوکس��یت 
آلومینی��وم به کش��ور، مش��کل کمب��ود ماده 
اولی��ه آلومینیومی حل می ش��ود؟ جواب این 
س��وال منفی است زیرا لازمه حل این معضل، 
در اختیار داش��تن یک زنجی��ره به هم متصل 
است. بوکسیت آلومینیوم در صورت انتقال از 
گینه به یکی از بنادر کشور، باید در یک واحد 

فرآوری به آلومینا تبدیل شود. 
بنابراین ۲ موضوع واردات بوکسیت و تبدیل 
آن ب��ه آلومینا باید توامان در دس��تور کار قرار 
گی��رد که ای��ن نی��ز نیازمند س��رمایه زیادی 
خواه��د بود. به هر صورت امیدوار هس��تیم با 
اتخاذ تصمیم های درست و منطقی این پروژه 

به نتیجه مطلوب برسد.
به نظر شما سرمایه گذاری روی ذخایر  �

داخلی نتیجه بخش اس�ت یا تنها باید بر 
واردات آلومینا تمرکز کرد؟

 تاکنون معادن شناس��ایی ش��ده بوکسیت 
در کش��ور، مختص شهرس��تان جاج��رم بوده 
اما در پهنه های دیگر نیز طرح های اکتش��افی 
صورت گرفته اس��ت. روش ه��ای دیگری هم 
برای شناسایی معادن حاوی بوکسیت درحال 
انجام بوده اما تا این لحظه هیچ کدام از آنها به 
صورت جدی عملیاتی نشده یا بهره برداری از 

آنها مقرون به صرفه نبوده است.

 البت��ه ممک��ن اس��ت در اکتش��افات ک��ه 
در برخ��ی از نقاط کش��ور توس��ط س��ازمان 
زمین شناس��ی و ب��ا همکاری ش��رکت تهیه و 
تولید م��واد معدنی ایران در حال اجرا اس��ت، 
ذخایر جدیدی از بوکس��یت کشف شده  باشد. 
امیدوار هس��تیم توسعه اکتش��افات بوکسیت 
کش��ور به نتیجه مطلوب برسد و در نهایت به 
راه اندازی واحدهای تولید آلومینا منجر ش��ود. 
درحال حاضر ظرفیت تولید آلومینا در کش��ور 
در ح��دود ۲۵۰ هزار تن بوده و میزان مصرف 
آن بس��یار فرات��ر از ای��ن مقدار اس��ت. با این 
تعاریف، ضرورت دارد که به هر ش��کل ممکن 
به خودکفایی در تولید آلومینا برسیم. تا زمانی 
ک��ه این امر تحقق نیابد، مجبور به واردات آن 

هستیم.
موضوع دیگر آن است که باید به نوع ذخایر 
بوکسیتی که در اکتشافات شناسایی می شود، 
توجه کرد. زیرا عیار بوکسیت آلومینیوم بسیار 
حائز اهمیت است. به عبارت دیگر، عیار بالای 
بوکس��یت، نرخ و کیفیت مناس��ب آلومینیوم 
اولی��ه را به دنبال دارد و بالطب��ع، عیار پایین 
خ��اک معدنی، نرخ بالا و احتم��الا کیفیتی با 
درجه زیر حد اس��تاندارد را برای آلومینیوم به 

همراه خواهد داشت.
توضیحاتی درب�اره فیلتر هارمونیک  �

که به تازگی به بهره برداری رسیده است، 
بفرمایید.

فیلتر هارمونی��ک در بخش برق و رکتیفایر 
صنع��ت آلومینیوم مورد اس��تفاده قرار گرفته 
و باع��ث کاهش هزینه ه��ا، جلوگیری از ایجاد 
اخلال توسط بار رکتیو در شبکه سیستم تولید 
و برق منطقه و همچنین پیش��گیری از جرایم 
بار با توان مصرفی در شبکه برق می شود. تیم 
اجرای��ی و پیمانکار به همراه س��وپروایزرهای 
خ��ود، در م��دت ۲ م��اه ب��ا همکاری ه��ا و 
تلاش های مس��تمر توانس��تند ای��ن فیلتر را 
در مدار ش��بکه ق��رار دهن��د و درحال حاضر 
 این دس��تگاه ب��ا کمتری��ن مش��کل در حال 

فعالیت است.
ذخی��ره انرژی ش��رکت صنای��ع آلومینیوم 
جنوب بس��تگی به راندمان مصرفی و فناوری  
تعریف شده دارد که بر توان مصرفی تاثیرگذار 
اس��ت و اس��تفاده از فیلتر هارمونیک س��بب 
جلوگیری از رخ دادن موارد ذکر شده در فوق 

می شود.
چشم انداز صنعت آلومینیوم کشور را  �

چگونه ارزیابی می کنید؟
در س��ند چش��م انداز ۱۴۰۴ در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت تا در این س��ال ظرفی��ت تولید 
آلومینی��وم کش��ور به ۱.۵ میلیون تن برس��د 
ک��ه درحال حاض��ر، ظرفیت تولید ای��ن فلز با 
احتس��اب ظرفیت تولید سالکو، ۸۵۰ هزار تن 
در س��ال برآورد می ش��ود. به طور کلی، آینده 
این صنعت روش��ن به نظر می رس��د و در این 
مس��یر، صنایع بالادس��تی آلومینیوم موظف 
هستند تا با افزایش تولید و عرضه محصولات 
در ب��ازار داخلی، زمینه توس��عه را برای تمام 

حلقه های زنجیره فراهم کنند.
ب��ه نظر می رس��د بخش خصوص��ی باید در 
این صنعت به خصوص در حوزه پایین دس��ت 
بیش از پیش فعال عمل کند و بتواند در تولید 
محص��ولات آلومینیومی نظی��ر کابل، ظروف 
بسته بندی)غذایی و دارویی(، خودروسازی و... 
عملکرد مطلوبی را از خود به جا گذارد زیرا با 
تولید محصول با ارزش افزوده بالاتر، علاوه بر 
افزایش تولید ناخالص ملی، هم نیاز کش��ور به 
واردات و در ادامه ارزبری کاهش خواهد یافت، 
ه��م با صادرات این محصولات به کش��ورهای 
همس��ایه، ارزآوری مطلوبی برای کش��ور رقم 

خواهد خورد.

رکورد تولید در آلومینیوم 
المهدی شکسته شد

در نیمه اول س��ال جهش تولید رکورد تولید در 
شرکت آلومینیوم المهدی شکسته شد.

ب��ه گزارش رواب��ط عمومی ش��رکت آلومینیوم 
المه��دی، میزان تولید در این ش��رکت از ابتدای 
امسال تا ۲۳ مهر ماه از کل تولید سال ۹۸ بیشتر 

شد. 
بر اس��اس ای��ن گزارش، تولی��د در این مجتمع 
عظیم صنعتی در س��ال ۱۳۹۸ معادل ۸۸ هزار و 
۷۵۰ تن ثبت شده بود. این در حالی است که در 
۲۳ مهر ماه ۹۹، این ش��رکت با عبور از این رقم و 
ثب��ت تولید ۸۸ هزار و ۸۱۱ تن رکورد جدیدی را 

به ثبت رسانده است.
ای��ن افزایش تولی��د به دلیل وارد م��دار کردن 
بخ��ش زی��ادی از دیگ ه��ای خارج از م��دار این 
شرکت توسط مهندس��ان و کارگران زحمت کش 
صنعت آلومینیوم در ش��رکت بوده است و انتظار 
م��ی رود با ادامه روند راه اندازی ها در این ش��رکت 
میزان تولید تا پایان امس��ال از مرز ۱۷۰ هزار تن 

عبور کند. 
تامین به موقع قطعات و مواد اولیه مورد نیاز از 
جمله عوامل مهم در شکست رکورد تولید در این 
واحد صنعتی عنوان شده است.  شرکت آلومینیوم 
المهدی در امس��ال بخش عمده تولیدات خود را 
از طری��ق ب��ورس کالا به فروش رس��انده و ضمن 
پاسخگویی نیاز بازار، مازاد آن را صادر کرده است.

شرط متعادل شدن بازار 
فولاد چیست؟

دبی��ر انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد گفت: اگر 
ف��ولاد ب��ه فراوان��ی از طری��ق ب��ورس در اختیار 
مصرف کننده نهایی قرار گیرد، بازار فولاد متعادل 
می شود. به گزارش خبرگزاری صدا وسیما، رسول 
خلیفه س��لطانی افزود: طبیعی اس��ت در این بین 
بورس ه��م بای��د در تنظیم ارتب��اط تولید کننده 
محص��ول نهای��ی و مصرف کننده نهای��ی متمرکز 
ش��ود یعنی کل محصولات نهایی از طریق بورس 
با شرایط رقابتی عرضه شود و مصرف کننده نهایی 
هم بتواند خریدار آن باشد. وی اضافه کرد: وزارت 
صنعت، معدن وتجارت هم باید ارتباط حلقه های 
قبل��ی تولید کننده نهای��ی یعنی حلق��ه هایی را 
که م��واد اولیه را برای تولید کنن��ده نهایی تامین 
می کنند مدیریت کند تا مواد اولیه به نرخ مناسب 
در اختی��ار تولید کنن��ده نهایی ق��رار گیرد به این 
ترتیب با تقس��یم کاری ک��ه میان بورس و وزارت 
صنعت انجام می ش��ود این بازار به راحتی متعادل 
خواهد ش��د. خلیفه س��لطانی گف��ت: در مجموع 
ب��ورس باید نق��ش هماهنگی و برق��راری ارتباط 
میان مصرف کنن��ده نهایی و تولید کننده نهایی را 
برق��رار کند و وزارت صنع��ت، معدن وتجارت هم 
باید زنجی��ره فولاد را مدیریت کن��د که در عمل 
امورات این زنجیره به خوبی تمش��یت شود و مواد 
اولیه به نرخ مناسب در اختیار تولید کننده نهایی 

قرار گیرد.

اخبار
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برای توقف سقوط بورس چه باید کرد؟

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس: 

نگاه ها به بازار سرمایه سیاسی است 

اوضاع بورس عادی نیست

گروه معدن

عرضه ۶0 درصد س��هام عدالت، شائبه افزایش نرخ 
س��ود بانکی، عدم حمایت حقوقیها، سرنوشت نامعلوم 
س��رمایه گذاری یک درص��د از منابع صندوق توس��عه 
و نامش��خص ب��ودن وضعی��ت اقداماتی مث��ل تعیین 
بازارگردان و ف��روش اوراق تبعی از جمله علل ریزش 

اخیر بورس است که باید چاره کرد.
به گزارش تسنیم، از اواخر مرداد ماه امسال شاخص 
بورس تهران به صورت یکپارچه در مس��یر نزولی قرار 
گرفته اس��ت. در روزه��ای پایانی مرداد ماه ش��اخص 
ب��ورس تهران با ق��رار گرفتن در مح��دوده 2 میلیون 
و 100 ه��زار واح��د رش��د قابل توجهی را نس��بت به 
سنوات گذش��ته تجربه کرده بود اما وقوع یک سلسله 
تغییرات اساس��ی در سیاس��ت های پولی و... شاخص 
کل و همچنین ش��اخص هم وزن در مسیر نزولی قرار 

گرفتند.
متاس��فانه باوج��ود حمایت ه��ای لفظی مس��ئولان 
مرتبط و غیر مرتبط دولتی ش��اخص کل بورس تهران 
محدوده یک میلیون و 400 هزار واحد را نیز از دس��ت 
داد و چشم انداز روش��نی درحال حاضر برای بازگشت 

شاخص کل دیده نمی شود.
ب��ا وجود ریزش 40 درصدی در س��ال 82 و خاطره 
تل��خ ریزش 35 درص��دی در س��ال 92 اینبار فعالان 
بازار س��رمایه ک��ه با پش��توانه اظه��ارات گاه و بیگاه 
مقام��ات دولتی قس��مت مهمی از س��رمایه خود را به 
این بازار وارد کرده اند حتی در بعضی موارد به صورت 
خ��وش بینان��ه تا بی��ش از 50 درصد ش��اهد کاهش 
 ارزش دارای��ی خود در ش��رکت های مختلف بورس��ی 

بوده اند.
 بررسی تصمیمات اتخاذ شده در بازه خرداد و تیرماه 
امس��ال می تواند به شفاف ش��دن دلایل ریزش بورس 
در م��رداد ماه منجر ش��ود. بعد از ش��یوع کرونا بانک 
مرکزی برای تامین مالی ارزان تر تس��هیلات کرونایی 
 اق��دام به کاهش ن��رخ ذخی��ره قانونی و س��ود مازاد 

سپرده ها کرد. 
ب��ه تبع این تصمیم نرخ بهره بین بانکی با افت قابل 
توجه��ی در مح��دود 8 درصد قرار گرفت. به واس��طه 
این اقدام بانک ها نیز نرخ س��ود س��پرده را در محدود 
15 درص��د تنظیم کردند و همی��ن عامل کافی بود تا 
فراخوان اولیه برای سرازیر شدن پول های سرگردان به 

بازار سرمایه مورد حمایت دولت وارد شود.
علی س��رزعیم، اقتصادان در این باره می گوید، آنچه 
بر آتش بی ثبات��ی بنزین ریخت تصمی��م غیرمنتظره 
بانک مرکزی در کاهش نرخ س��ود س��پرده های بانکی 
ب��ود. در ش��رایط تورمی ک��ه نرخ واقعی به��ره منفی 
بود منفی تر کردن آن تنها موجب ش��د تا س��هم پول 
از نقدینگ��ی افزای��ش یابد و عدم تع��ادل در بازارهای 
مذکور تشدید ش��ود. به عبارت دیگر سیاست پولی و 
بانکی به ج��ای اینکه پادچرخه عم��ل کند در جهت 
تش��دید بی ثباتی عمل کرد و اینگونه ب��ود که بازارها 
 آت��ش گرفت و هیج��ان عجیبی در بازار س��هام ظاهر 

شد.
ام��ا در ادامه ب��ا کاهش التهابات م��وج اول کرونا به 
واسطه هش��دارهای برخی از کارشناسان اقتصادی در 
خصوص رشد خارج از قاعده بورس رفته رفته سیاست 

پولی در مسیر عکس قرار گرفت. 
ابتدا نرخ کف کریدور به 14 درصد بازگش��ت و نرخ 
سود بین بانکی نیز در محدوده 18 درصد قرار گرفت. 

از س��وی دیگر در س��ازمان بورس نیز شاهد اقداماتی 
نظیر کاهش سقف سرمایه گذاری  صندوق های درآمد 
ثابت در س��هام و همچنین کاهش اعتبار خرید سهام 
بودیم. همه این عوامل باعث تغییر مس��یر شاخص کل 
هم وزن در تیر ماه و ش��روع س��قوط ش��اخص کل در 

مرداد ماه بود.
متاس��فانه س��هامداران به واس��طه اعتماد به برخی 
اظهارنظرها، بخش مهمی از س��رمایه خود را از دست 
داده ان��د و با ایجاد نوعی پنیک با وجود ارزنده ش��دن 
سهام آن هم با نرخ ارزی که به تازگی 50 درصد رشد 
داشته شاخص کل همچنان در مسیر اصلاح قرار دارد.

در قس��مت ابتدایی این گزارش ب��ه واکاوی دلایل 
اص��لاح اولی��ه و ت��داوم آن ب��ه دلیل ت��رس عمومی 
س��هامداران پرداخته ش��د. در ادامه ت��لاش می کنیم 
تم��ام راه حل هایی که ب��رای عبور از ش��رایط فعلی و 
نگران کننده بورس تهران وجود داشته و بعضا از طرف 
فعالان و کارشناس��ان بازار س��رمایه نیز مطرح شده را 
مرور و اقدامات متولیان دولتی نسبت به موارد مذکور 

را بازخوانی کنیم.
هشدارهایی که نادیده گرفته شد �

یک��ی از چالش ه��ای اولیه ب��ورس ته��ران در بهار 
امس��ال موض��وع ازاد س��هام عدال��ت بود. بر اس��اس 
س��ازوکار طراحی شده در س��ازمان خصوصی سازی و 
ستاد ازاد س��ازی سهام عدالت در وزارت اقتصاد تقریبا 
نیم��ی از 49 میلی��ون مش��مول س��هام عدالت روش 
مس��تقیم را انتخاب کردند. بر این اس��اس با دس��تور 
رئیس جمهوری در مرحله اول امکان فروش 30 درصد 
س��هام عدالت ب��رای این افراد فراهم ش��د. با توجه به 
اینکه ش��اخص بورس در آن مقطع در مسیر صعودی 
قرار داش��ت اس��تقبال چندانی از ان نشد. چندی بعد 
رئیس جمهوری دس��تور آزاد س��ازی ۶0 درصد سهام 

عدالت را صادر کرد. 
این بار موضوع دارای پارامترهای جدیدی ش��ده بود. 
رفته رفته بورس در مسیر نزولی قرار گرفت مشمولان 
 ب��ا توجه به امکان فروش ۶0درصد س��هام خواس��تار 

عرضه آن شدند.
وزارت اقتص��اد که حالا در ش��رایط نامتعادلی قرار 
گرفت��ه بود برای ایجاد ثبات و جلوگیری از عرضه های 
ابشاری س��هام عدالت، هرگونه عرضه سهام را به بازار 
بلوکی منتقل کند. برررسی ها نشان می دهد این روش 
آن   طور که باید و ش��اید موثر نبوده و وزارتخانه متولی 
نتوانتس��ه اولا پیش بینی مش��خصی از وضعیت عرضه 

س��هام عدالت داشته باش��د و در ثانی نظارت موثری 
در عرضه بلوکی این سهام نیز با ابهاماتی همراه بود.

ش�ائبه های گاه و بیگاه افزایش نرخ سود  �
بانکی 

بعد از سقوط ش��اخص بورس در مرداد ماه بسیاری 
از فعالان بازار سرمایه ریشه اولیه التهاب و میل فروش 
در ب��ازار را ناش��ی از افزایش نرخ س��ود بانکی و بین 
بانکی دانس��تند. این موضوع به قدری جدی ش��د که 
نمایندگان عضو ش��ورای عالی ب��ورس نیز به این بحث 

ورود کردند.
 محس��ن علیزاده، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
می گوی��د پس از رایزنی با مدیران بانک مرکزی، طرح 
افزایش نرخ س��ود س��پرده های بانکی از س��وی بانک 

مرکزی و شورای پول و اعتبار تکذیب شد.
از ط��رف دیگ��ر خانکی از فعالان ب��ازار تاکید دارد، 
درحال حاضر موضوع افزایش نرخ س��ود بانکی تکدیب 
شده اس��ت اما نکته حائز اهمیت موضوع افزایش نرخ 
س��ود بین بانکی اس��ت که ظاه��را از 20 درصد عبور 
ک��رده و این موضوع خبر خوش��ی برای بازار س��رمایه 

نیست.
ب��ه گفته باغبان��ی از فعالان بازار س��رمایه، به جای 
اظهار نظر بیهوده باید به این سوالات پاسخ داده شود؛ 
یک درصد منابع صندوق توس��عه ملی چه شد؟چقدر 
س��هام عدال��ت فروخته نش��ده داریم؟چند ش��رکت 
صندوق بازارگردانی تاسیس کردند؟چقدر سهام خزانه 
خریداری کرده و چقدر اوراق تبعی منتش��ر کردند. به 
نظر میرس��د علاوه بر چالش سود بانکی و عرضه های 
آبشاری س��هام عدالت توجه به این موارد حائز اهمیت 

است.
سرنوشت نامشخص وعده حمایت  �

چند هفته ای از وعده مسئولان وزارت اقتصاد درباره 
حمایت از بازار س��رمایه با سرمایه گذاری یک درصد از 
منابع صندوق توسعه ملی می گذرد اما هنوز مشخص 
نش��ده به چه دلیلی در اجرای نهایی این حکم قانونی 

تعلل انجام می شود. 
بعد از تداوم ریزش ها در بازار س��رمایه رئیس هیات 
عامل صن��دوق تثبیت بازار اعلام کرده اس��ت، منابع 
مصوب از صندوق توس��عه ملی به بازار سرمایه تزریق 
می ش��ود. محمد ابراهیم آقابابایی، رئیس هیأت عامل 
صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت: ابهاماتی در صندوق 
توس��عه ملی درباره نرخ و مدت سپرده گذاری و شیوه 
باز پرداخت این منابع وجود داش��ت که قسمت عمده 

آن، مرتفع ش��ده و ابهامات محدودی باقی مانده است 
که امیدواری��م در چند روزه آینده، ای��ن اتهامات نیز 

برطرف شود.
در مرحله نخس��ت، حدود هزار میلی��ارد تومان در 
صندوق تثبیت بازار سپرده گذاری می شود و این عدد 
تا سقف حدود 12 هزار میلیارد تومان افزایش خواهد 

یافت.
صن��دوق توس��عه ملی بای��د این ابه��ام را رفع کند 
که نح��وه بازپرداخت منابع به چه ش��کلی باش��د که 
امیدواری��م در چن��د روز آینده ای��ن موضوع محقق و 
منابع به بازار سرمایه تزریق شود.صندوق توسعه ملی 
باید مشخص کند که می خواهد در سود و زیان شریک 
باشد و یا این منابع به شکل تسهیلات با نرخ مشخص 
در اختیار بازار قرار گیرد.در اصل مصوبه تخصیص این 
منابع و همچنین مقدار آن، هیچ ابهامی وجود ندارد و 

مراحل آن در حال انجام است.
ماجرای حمایت نصفه و نیمه حقوقی ها  �

ل��زوم حمای��ت حقوقی ها که ب��ه اعتقاد بس��یاری  
از فعالان حقیق��ی ی��ک ام��ر بدیهی تلقی می ش��ود با 

فرازونشیب های جدی همراه بوده است.
امیر حس��ین قاضی زاده، نائب رئیس مجلس با اشاره 
ب��ه ل��زوم حمایت و ع��دم عرصه از س��وی حقوقی ها 
گفت��ه ب��ود، وقتی مصوب��ه ای قطعی ش��د مل��زم به 
اجرای آن هس��تیم و هم��ه باید آن را اج��را کنید نه 
 اینک��ه منافع یک دس��تگاه یا یک ش��رکت را در نظر 

بگیریم. 
اینجا منافع ملی در میان اس��ت ممکن است منافع 
ملی با منافع اقتصادی مجموعه حقوقی متضاد باش��د 
ی��ا آن را به ط��ور کامل تامین نکن��د، ولی قابل قبول 
نیست که به خاطر منافع اقتصادی شرکت منافع ملی 

نادیده گرفته شود.
 مجلس ش��ورای اس��لامی و قوه قضایی��ه به صورت 
ج��دی به این موض��وع ورود کرده و آیت الله رئیس��ی 
هم دس��تور دادند؛ ما این جلس��ه را برگ��زار کردیم تا 
به حرف های ش��ما دوس��تان حقوقی گ��وش کنیم و 
نکات مان را به ش��ما گفته و تاکیدات لازم را داش��ته 
باش��یم پس بعدا گلایه نکنید که چرا مجلس شورای 

اسلامی برخورد می کند.
آیا تعیی�ن بازارگردان التهابات بورس را  �

کاهش می دهد؟
وزیر اقتصاد اخیر اعلام کرده به زودی فرآیند تعیین 
بازارگردان برای ش��رکت های بورس��ی تکمیل خواهد 
ش��د. یکی از مهم ترین اقدامات الزام سازمان بورس به 
وجود حداقل یک بازارگردان برای ش��رکت های فعال 
در بازار سرمایه بود. بازارگردانی یک فعالیت تخصصی 

است.
 بازارگردان��ان، موسس��ات و نهادهایی هس��تند که 
مسئولیت تنظیم نوسانات نرخ و رساندن آن به سطح 
واقعی و نیز کنترل ریسک شرکت را در مواقع بحرانی 

بر عهده دارند.
 هدف اصلی بازارگردانی نه کسب سود، بلکه کاهش 
دامنه نوس��انات نرخ و در واقع کنترل ریس��ک سهام، 
حفظ نقدش��وندگی س��هام و تنظیم جری��ان عرضه و 

تقاضای سهم در بازار است.
کارشناس��ان معتقدن��د در س��ال های اخی��ر توجه 
چندانی ب��ه راه ان��دازی بازارگردانی نش��ده و تنها در 
زمان ه��ای بحران و ریزش بازار و با توجه به ش��رایط 
ایجاد شده به سمت اس��تفاده از بازارگردان ها حرکت 

شده است.

س��خنگوی کمیس��یون حقوق��ی و قضایی مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه دولت از فرصت های بازار 
سرمایه اس��تفاده نکرد، گفت که بخش��ی از مدیریت 
بازار س��رمایه از مجاری صحیح آن خارج ش��ده و این 
باعث ش��ده ک��ه تحلیل های اقتصادی کمرنگ ش��ده 
 و نگاه ها به بازار س��رمایه بیش��تر نگاه های سیاس��ی

 است.
به گزارش ایس��نا، س��ید کاظم دلخوش در جلس��ه 
علن��ی مجلس درباره بررس��ی وضعیت بازار س��هام و 

عملکرد س��ازمان بورس و اورق بهادار و وزارت اقتصاد 
گفت: گزارش کمیس��یون و عملک��رد دولت در بورس 
دارای نقایصی اس��ت، اول اینکه چ��را اجازه دادید در 
بازار بورس با قدمت کم آن با تعجیل برخی دستگاه ها 
بیش از حد پول وارد بازار شود و نابسامانی ایجاد کند. 
دس��تپاچگی در پرداخ��ت حقوق کارکن��ان دولت 
باعث ش��د که بخواهید با اقتصاد پایی��ن بورس را به 
 صورت بادکنکی بالا بکش��ید و ای��ن وضعیت را ایجاد 

کردید.

وی با طرح این سوال که چرا در گزارش کمیسیون 
اقتصادی بازار س��رمایه مستقل از سایر بازارها بررسی 
نش��ده است؟، گفت: دولت از فرصت های بازار سرمایه 
اس��تفاده نک��رد، در بازار س��رمایه باید ش��رکت های 
جدی��د پذیرفته ش��ود و بای��د در آن حداکثر محلی 
 ب��رای معاملات دس��ت دوم س��هام موج��ود در نظر 

گرفته شود. 
س��رمایه  ب��ازار  مدیری��ت  از  بخش��ی  همچنی��ن 
از مج��اری صحی��ح آن خ��ارج ش��ده و ای��ن باع��ث 

ش��ده ک��ه تحلیل ه��ای  اقتص��ادی کمرنگ ش��ده و 
 نگاه ها ب��ه بازار س��رمایه بیش��تر نگاه های سیاس��ی

است.
نماینده صومعه س��را اضافه کرد: درباره سهام عدالت 
هم تشکیک وجود دارد که باید مشکلات سهام عدالت 
بررسی شود، کمیسیون اقتصادی فراتر از بازار سرمایه 
به بازارهای دیگر هم ورود کند. عدم شفافیت در بازار 
سرمایه کار را به جایی رساند که هر روز بورس متضرر 

می شود.

در هم��ه دنیا ب��ورس به عن��وان یک��ی از بازار های 
س��رمایه محل��ی ب��رای کمک ب��ه افزای��ش کمیت و 
کیفیت تولید اس��ت. هرچه مردم یک کش��ور در این 
جهت سرمایه گذاری کنند هم به نفع دولت و اقتصاد 
کشورش��ان اس��ت و هم می تواند درآمدی باشد برای 
س��رمایه گذاران، موضوع��ی که در ایران ب��ه واقعیت 

تبدیل نشده است.
از اوایل امسال شرایط صعودی بورس به گونه ای شد 
که بسیاری از مردم را به گرفتن کد بورسی سوق داد 
و شوق و علاقه مردم به حضور در بازار سرمایه به طور 

شگفت انگیزی زیاد شد. 
همین مس��ئله باعث جهش ها و رکوردش��کنی های 
پ��ی در پی بورس ش��ده و مس��ئولان دولت��ی نیز از 
آن حمای��ت کردن��د و خواهان حض��ور نقدینگی های 
م��ردم در ای��ن بازار ش��دند اما س��قوط های پی درپی 
ب��ورس در ماه های گذش��ته باعث ش��ده بس��یاری از 
م��ردم نه تنها به اصل پول خود نرس��ند که حتی در 
زیان نیز بس��ر برند و همین مس��ئله باع��ث اعتراض 

 سهامداران بازار س��رمایه به رفتار بورسی دولت شده 
است.

در همی��ن رابط��ه عل��ی رضایی، عضو کمیس��یون 
اقتصادی مجلس به اقتصاد24 گفت: در یکی، 2 سال 
گذش��ته با مکانیزم هایی که در بورس ایجاد شد و در 
کنار آن، تبلیغ و تشویق مسئولان برای سرمایه گذاری 
م��ردم در این ب��ازار، خیلی از اف��راد تصمیم گرفتند 

نقدینگی خود را به این سمت سوق دهند.
وی اف��زود: در ادامه این تبلیغات، چند 10 میلیون 
کد بورس��ی ایجاد ش��د با این نیت که ه��م به تولید 
داخل کمک ش��ود و هم درآمدزایی برای خانواده های 
ایرانی صورت گیرد. تا این جای امر این اتفاق بس��یار 
مبارک بود، ولی عدم  سیاس��ت گذاری های درس��ت و 
منطق��ی حال ای��ن فرصت را تبدیل ب��ه تهدید کرده 
است و بیشتر سرمایه گذاران تبدیل به ناراضیان بزرگ 

شده اند.
نماین��ده کن��گاور تصریح کرد: م��ردم می دانند که 
بورس در همه دنیا نوس��ان دارد و باید صبور بود، ولی 

ش��رایط چند ماه اخیر بورس ایران اصلا عادی نیست 
و این اتفاقات ریش��ه در عدم مدیریت ماه های گذشته 
دارد. اکنون بس��یاری از افراد حتی از نقد شدن اصل 
پول خود هم محروم ش��ده اند و این یک نگرانی بزرگ 
اس��ت که با وجود تورمی که در کش��ور دیده می شود 

این بحران هم بر آن افزوده شده است.
رضایی اظهارکرد: دولتمردان در هفته های گذش��ته 
مرتب خبر از ورود شرکت های بزرگ دولتی به بورس 
دادن��د و وزیر نفت ه��م گفت ش��رکت های نفتی در 
راه ورود به این بازار هس��تند، اما به نظر می رس��د این 

حرف ها توخالی اس��ت، چون اگر بنا به این تصمیمات 
بود باید تاکنون اتفاق مثبتی در بورس نمایان می شد.
عض��و کمیس��یون اقتص��ادی مجلس با اش��اره به 
اینک��ه ای��ن کمیس��یون حتما ب��ا جدیت بیش��تر به 
موض��وع ورود پیدا خواهد ک��رد، افزود: همه تلاش ما 
این اس��ت ک��ه کاری کنیم تا نگرانی س��رمایه گذاران 
بورس��ی بیش از این نش��ود. از این رو س��عی داریم تا 
 دول��ت را موظف ب��ه سامان بخش��یدن در این بخش 

کنیم.
وی در پاس��خ به اینکه آیا سرمایه های خرد و کلان 
بازار بورس در تولید داخل صرف ش��د؟ گفت: مطمئنا 
ای��ن اتفاق نیفتاد، چون ما ش��اهد ش��کوفایی اقتصاد 
نیس��تیم و از طرفی، نرخ کالا های اساسی یا خودرو و 

مسکن روزبه روز در حال افزایش است. 
واس��طه گران و دلالان ت��ا توانس��تند از این بحران 
اس��تفاده کردند و گوی��ا این اف��راد از دولتمردان هم 
پیشی گرفته اند، زیرا تصمیمات دولتی ها هم نتوانست 

خیلی وضع را تغییر دهد.

افزایشاعتبارخریدسهامبه۳۰درصد
عضو هیات مدیره سازمان بورس از تصویب دو مصوبه در هیات مدیره سازمان 

بورس و اوراق بهادار خبر داد.
محمدرضا معتمد در گفت و گو با سنا، ضمن بیان مطلب بالا توضیح داد: روز 
شش��م آبان ماه 1399، براساس مصوبه هیات مدیره سازمان بورس و در زمینه 

افزایش ظرفیت تقاضای بازار مصوباتی نهایی و اعلام شد.
محمدرضا معتمد افزود: این مصوبات شامل تغییر سقف مجاز خرید صندوق 
های سرمایه گذاری با درآمد ثابت با 33 درصد افزایش از 15 به 20 درصد بوده 
و همچنین طبق این مصوبه ،درصد اعتبار مجاز مشتریان کارگزاری با 50درصد 

افزایش از 20 به 30 درصد افزایش یافت.

وجودشرایطمثبتومنطقیدربورس
یک کارش��ناس بازار سرمایه 
گفت: بازار س��هام اکنون دارای 
ش��رایط بس��یار خوب��ی ب��رای 
البت��ه  اس��ت  س��رمایه گذاری 
اصل مه��م س��رمایه گذاری در 
ب��ازار اعتم��اد اس��ت، بنابراین 
غیرحرف��ه ای  س��رمایه گذاران 

ترجیح می دهند تا به س��مت س��رمایه گذاری در بازاری پیش روند که ریس��ک 
چندانی آنها را تهدید نمی کند.

مهدی آزادواری در گفت وگو با ایرنا به ریس��ک تهدید کننده معاملات بورس 
اش��اره کرد و افزود: اگر بخواهیم ریسک های بازار را مورد بررسی قرار دهیم در 

ابتدا باید آن را به ریسک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک تقسیم کرد.
وی به افزایش ریس��ک های سیس��تماتیک بازار که خ��ارج از حیطه بورس و 
اختی��ارات فعالان بازار اس��ت تاکید کرد و گفت: بحث نرخ دلار که وابس��ته به 
انتخابات امریکا و روند معاملات بورس اس��ت در انتظار فرد انتخاب ش��ونده به 
عنوان رئیس جمهوری اس��ت، این مسئله باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی 
از انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مش��خص ش��دن نتیج��ه انتخابات اقدام به 

سرمایه گذاری و ورود یا خروج سرمایه های خود در بورس کنند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا خروج نقدینگی و اصلاح نرخ سهام در 
بازار به وس��یله افراد غیرحرفه ای بازار اتفاق افتاده است، به همین دلیل اکنون 
بسیاری از س��هم های حاضر در بازار از نظر قیمتی در شرایط بسیار خوبی قرار 

دارند.
وی ب��ا بی��ان اینکه اکنون از بازار با چنین قیمت هایی اس��تقبال نمی ش��ود، 
خاطرنشان کرد: این موضوع در کنار وضعیت مبهم روند اقتصادی کشور، ناشی 
از بی اعتمادی س��هامداران برای سرمایه گذاری در بازار سهام است که به دلیل 

اصلاح اخیر شاخص بورس ایجاد شده است.
آزادواری خاطرنشان کرد: تا کنون اعتماد افراد برای سرمایه گذاری در بورس 
جلب نشده است تا دوباره سرمایه های خود را وارد بورس کنند به همین دلیل 
سرمایه گذاران درگیر بازارهای موازی هستند که این بازارها هم به دلیل برخی 
از تغییرات ایجاد ش��ده هنوز س��رمایه چندانی را به سمت خود جلب نکردند و 

شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه 
دار اس��ت؟ گفت: بازار تا زمان انتخابات امریکا، نوسان های به نسبت شدیدی را 
تجربه می کند و ممکن اس��ت روزهای مثبتی را هم تجربه کند اما به تناس��ب 
آن شاهد روزهای منفی خواهیم بود که البته این موضوع جزو ذات بازار است.

آزادواری ب��ا اش��اره ب��ه اینکه ثبات در معام��لات بورس به بع��د از انتخابات 
ریاست جمهوری امریکا برمی گردد، افزود: نوسان های شدید در معاملات بورس 
نش��ان دهنده عدم قدرت تصمیم گیری میان سهامداران برای سرمایه گذاری در 

بورس است.
این کارش��ناس بازار سرمایه خاطرنش��ان کرد: اگر سهامداران خرد به صورت 
ثابت به دنبال ورود س��رمایه های خود در بورس هس��تند بهتر اس��ت از طریق 
صندوق های س��رمایه گذاری اقدام به سرمایه گذاری در بورس کنند و همچنین 
افرادی که از اطلاعات خوبی برای س��رمایه گذاری در ب��ورس برخوردارند بهتر 
است به سمت سهام شرکت های بنیادی که تحلیل های مثبت و منطقی از این 

شرکت ها در کدال منتشر می شوند پیش روند.
وی با بیان اینکه نوس��ان های ش��دید در بازار باید از طریق نهادهای حقوقی 
مورد کنترل قرار گیرند تا س��هامدار خرد ضرر و زیان زیادی را متحمل نش��ود، 
ادامه داد: اکنون باید س��کان بازار بیشتر به دس��ت مدیران حرفه ای بازار باشد، 
نهاد متولی می تواند اطلاع رس��انی بیش��تری را برای نحوه ورود سرمایه گذارانی 
که مطلع از س��رمایه گذاری در بازار نیس��تند داشته باش��د، زیرا بازار سرمایه با 
بازار چند س��ال گذش��ته بس��یار فرق کرده و با گس��تردگی زیادی همراه شده 
است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی های درستی از این بازار 

انجام شود.
آزادواری اظهارکرد: توس��عه بازار سرمایه، توس��عه اقتصاد کشور است که در 
نهایت منجر به اش��تغال و کارآفرینی خواهد ش��د و با توجه به وضعیت بحرانی 

اقتصادی کشور، بازار سرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه به تاثی��ر کاهش نرخ دلار ب��ر معاملات بورس 
اش��اره کرد و اف��زود: در صورت کاهش نرخ دلار، افرادی که س��رمایه های خود 
را وارد ب��ازار دلار ک��رده بودند اق��دام به فروش دلار و ورود س��رمایه های خود 
به س��مت بازار س��رمایه که دارای س��هام ارزن��ده با قیمت های پایینی اس��ت، 
 خواه��د کرد به همین دلیل این اتفاق از برخی زوایا باعث رش��د بورس خواهد 

شد.
وی ب��ا بیان اینکه بهتر اس��ت س��هامداران خرد تا پایان انتخاب��ات امریکا از 
تصمیم گیری ه��ای هیجانی و عجولان��ه خودداری کنند و تا پایان س��ال مالی 
شرکت ها در بازار حضور داشته باشند تا بتوانند از سود مجامع شرکت ها منتفع 
ش��وند، گفت: اگر س��هامداران در این موقعیت س��هام خود را بفروشند متضرر 
خواهند ش��د، به همین دلیل باید با دید بلندمدت در این بازار س��رمایه گذاری 

کنند.

اخبار
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